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diskovna konferenca vodstva ZSSS ob 
dnevu človekovih pravic

Ne pozabiti na 
Pravice delavcev
eseti december je dan človekovih pravic. ZSSS 

^Požarja, da mednje sodijo tudi delavske pravice. 
e Pa so pri nas pogosto kršene, sta na tiskovni 
onferenci ob tej priložnosti povedala Dušan 
?molič in Gregor Miklič. Pavle Vrhovec pa je na

iilf KUC*eleience obvestil ° ci|iih demonstracij, ki 
t bo Evropska konfederacija sindikatov prihodnji 

aen organizirala v Bruslju.

ca?ek!^acija ° človekovih p
la 1948l a S5reJeta že da,jneS 
veliv ’ J?° dru^i vojni, ko je 
ta V? ,e za Sradnjo boljšega 
deki eVl str°kovnjaki menij
vednt!^6 S ta^no napredno 
moor a^tu?*n° vsebino sedaj i

Miklič je meni
ies7p|Udl Vlzionarska, saj je ši
ne^elo uporabna.
•n rsakdo Pravico do
id teoa ^ 1Zbire zaposlitve, dri 
jo Dr> i °[noSoČa, krši dekla 

iSiodniVabi t0,'e.i morala om 
venj.,,1 r,a,nje nov>h delovnih i

kovostnih SrŠnih k0li’ 'emVe( ^njŠimi v Zp0.se^10StJe mec 
y kršitvami pravic ljudi.

^dovSivii’ de‘a’ima pravic

ren . i Mednje sodi tudi pr 
V EP,oe!tevk med delom in do| 
35 u °ničajno delajo tedensk 
liio i^n nas Pa delavce pogost 
jon,C ati nadure. Zaposleni i 
ke„ ^ ede na spol pravico do 
Pa m iIa za enako delo. Pri 
kov ° v1 zasbižijo 20 do 30 od 

m "5 k«l ženske, 
to s ^ dek)dajalci delavcev po 
r0v0cialno ne zavarujejo. Za z 
kovU,7 C včasdl ne plačujejo pris 
ga j e\° smo oddaljeni tudi o 
kih- a.k' delavci prejemali pkt 
o0f> 1 nJim in njihovim družinan 
vj^alo dostojno življenjskt 

,n varno starost.
niu ek*aracija zagotavlja zapc
sinH iUC** Pravico do usti-----
veA;!katov- Pri nas paje
rih?'n

delal elUne s,felik«^
Cev. Če je'Sndikai

državi bil njena podaljšana roka, je 
zdaj njen sogovornik. Vendar sin
dikat ne sme postavljati ekonomsko 
“nepokritih” zahtev.

Na evropskem vrhu v Nici je bi
la lani decembra sprejeta tudi lis
tina o temeljnih pravicah v EU. To 
je prvi evropski dokument, ki daje 
delavcem pravico do stavke. Delav
cem daje tudi pravico do obvešče
nosti, delodajalci so se z delavci dol
žni posvetovati. Zaposleni imajo po 
tej listini pravico biti zdravstveno 
in pokojninsko zavarovani in pra
vico do zdravstvenih storitev.

Listina zahteva od delodajalcev, 
da zaposlenim omogočijo usklaje
vanje poklicnega in družinskega živ
ljenja. Mercator pa naprimer raje, 
kot da bi delavcem primerno pla
čal nedeljsko delo, daruje zdravni
kom in drugim. Povrh si v Merca
torju prizadevajo narediti sindikat 
po svoji meri, ki bi v vsem stregel 
vodstvu.

Listina o temeljnih pravicah, spre
jeta v Nici, je dokument, ki ga ni

Delavci imajo 
pravico do pravice

Mira Videčnik, sekretarka ob
močne organizacije ZSSS Vele
nje, je skupaj s pravno službo ugo
tovila dva huda primera kršitve 
pravic delavcev.

V prvem primeru sodelavci za
vrnili podpis sporazumnega pre
nehanja delovnega razmerja, ker 
delodajalec ni pripravil posebnega 
programa njihovega reševanja. 
Delodajalec jih je zaradi tega na
mestil v posebno pisarno in jim 
skoraj dva meseca ni dal nobenega

dela. Zatem jih je določil za pre
sežne, ne da bi zanje hkrati spre
jel program.

Delavci so se na njegovo rav
nanje pritožili in jih je moral spre
jeti nazaj na delo.

V drugem primeru je deloda
jalec delavcem, ki so bili zaradi 
bolezni odsotni več kot 30 dni, del 
nadomestila izplačal kar v bonih. 
To je storil, čeprav je od zavoda 
za zdravstveno zavarovanje zanje 
prejel denarno nadomestilo.

■■■

Bo LDS kršila 
koalicijski dogovor?

Po besedah ministra za delo 
Vlada Dimovskega na tiskovni 
konferenci ta torek je predlog za
kona o delovnih razmerjih med 
naj večjimi dosežki v času njegove 
enoletne ministrske funkcije. Mi
nistrstvo si je v predlogu zakona 
in tudi sicer prizadevalo uravno
težiti ekonomsko učinkovitost in 
socialne pravice, pri čemer je gra
dilo socialnopartnerske odnose. 
Po ministrovem mnenju je vse to 
pomemben temelj stabilnosti slo
venske družbe na poti v Evropsko 
unijo.

Minister ni želel komentirati 
ravnanja poslancev LDS na seji 
državnozborskega odbora za de-

potrebno ratificirati, ampak nepo
sredno uporabljati. Za uresničeva
nje pravic iz listine so dolžne skr
beti vse institucije EU, tudi Evrop
sko sodišče.

Pavle Vrhovec je dodal, da Evrop
ska konfederacija sindikatov (EKS) 
od evropskega vrha, ki bo te dni v 
Bruslju, zahteva, da vsebino listine o 
temeljnih pravicah vgradi v ustavo 
EU. S tem bi se izognili nevarnosti, 
da bi ta listina ostala na stranskem tiru.

lo (predlagali so vrnitev predlo
ga zakona o delovnih razmerjih 
v prvo obravnavo). Pojasnil paje, 
da je odbor opravil splošno raz
pravo in da bo razpravo o konkret
nih členih in amandmajih nada
ljeval januarja. Ker je zakonodaj
na komisija pripravila precej pri
pomb na predlog zakona, bodo na 
ministrstvu nanje odgovorili. Za
vrnitev med socialnimi partnerji 
usklajenega predloga zakona pa 
bi pomenila kršitev koalicijske po
godbe. Minister upa, da bo spre
jemanje zakona o delovnih raz
merjih potekalo po predvidenem 
načrtu in da bi ga lahko začeli upo
rabljati v začetku leta 2003.

Evropska unija namreč še nima svoje 
ustave, ustanovne listine paje večkrat 
dopolnjevala in so sedaj premalo pre
gledne. EKS tudi predlaga oblikova
nje Evropske vlade, ki bo imela vsaj 
enaka, če že ne večja pooblastila, kot 
jih imajo nacionalne vlade. Povrh bo 
EKS na demonstracijah 13. decem
bra zahtevala, da se v EU poenotijo 
tudi ekonomske, socialne in davčne 
politike.

F. K.
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Konferenca območne organizacije ZSSS Dolenjske in Bele krajine

Združitveni cilji uresničeni
Člani konference območne organizacije ZSSS Dolenjske in Bele 
krajine so prejšnji četrtek potrdili poročilo o letošnjem delu in 
sprejeli tudi oceno uresničitve združitvenih ciljev. Čeprav bo treba 
nekatere formalnosti še urediti, so ocenili, da so cilji, ki so si jih 
postavili ob združitvi prej samostojnih organizacij Dolenjske in Bele 
krajine, doseženi. Edini problem, povezovanje območnega odbora 
tekstilne industrije Bele krajine v skupno območno organizacijo, bo 
moral rešiti Stupis.

Kot je poročal sekretar območne organiza
cije Jože Miklič, je ta organizacija opravila ve
čino nalog, kijih ima po statutu, programu in 
drugih aktih ZSSS. S tem je izpolnila priča
kovanja članov sindikatov, združenih v ZSSS. 
Poleg rednih nalog, zastopanja članov pri uve
ljavljanju njihovih pravic, pomoč sindikalnim 
zaupnikom pri vodenju organizacij in aktivnos
ti, je območna organizacija sodelovala tudi pri 
urejanju številnih socialnih vprašanj v podjetjih.

Miklič je ugotovil, daje teritorij, na katerem 
deluje območna organizacija, nadpovprečno 
gospodarsko razvit, kar dokazujejo številni ka
zalci. Gospodarska rastje hitrejša kot v povpreč
ju v državi, brezposelnost pa manjša. Ker pa 
je sindikalno gibanje na Dolenjskem bolj plu
ralno kot drugje, imajo delodajalci zaradi te
ga nekoliko lažje delo.

Največ časa je območna organizacija pora
bila za družbe, ki so se prestrukturirale, med 
njimi je največ tekstilnih podjetij, kot so Po
mada, Labod, Novoteks Tkanina, Krojač Treb
nje. Težave so reševali tudi v podjetjih iz elek
troindustrije Hipot Hyb iz Šentjerneja in Iskri

Konference se je udeležilo tudi več funkcionarjev sindikatov dejavnosti.

za dodatno izobraževanje svojih članov. 0b-

Semič. V trgovski dejavnosti je prihajalo do 
problemov pri prevzemih manjših podjetij, tako 
je Merkur prevzel Novotehno. V Mercatorju 
so se ukvarjali s posledicami podaljševanja 
obratovalnega časa.

Z regijskimi obrtnimi zbornicami in zdru
ženjem malih delodajalcev so se pogovarjali 
o sklenitvi socialnega sporazuma. Za to obli
ko so se odločili, ker posamezni podjetniki niso 
izpolnjevali obveznosti do zaposlenih, plače so 
zamujale v Dekopu iz Novega mesta in Pionu 
iz Kanižarice (edino v tej družbi je sindikat or
ganiziral tudi stavko). V Mizarstvu Kranjc in 
Blatnik v Črmošnicah se je treba odločiti za 
zaprtje obratovalnice in stečaj.

Območna organizacija je ščitila delavce tudi 
tako, daje kršitve njihovih pravic prijavljala 
inšpekciji. Dogovore z delodajalci so sprejeli 
tudi v podjetjih Hipot in Pion, vendar delo
dajalci niso izpolnjevali sprejetih dolžnosti. 
Posamezni delodajalci imajo za urejanje od
nosov z ljudmi premajhno znanje, primanj
kuje jim tudi človeške kulture, je ugotovil Mik
lič. Zaradi tega so se obrtne zbornice zavezale

močna organizacija ZSSS pa je za sindik*1 
ne zaupnike organizirala seminarje o delov 
nih razmerjih, plačnem sistemu, varstvu p 
delu in prostovoljnem dodatnem pokojni1 
skem zavarovanju.

Med pogajanji o predlogu novega zakona 
delovnih razmerjih je območna organizacijaot 
ganizirala posvet, na katerem so sodelovali tu 
poslanci in državni svetniki ter predstavniki c| 
vilne družbe s tega območja. S tem so zel 
vplivati tudi na obnašanje poslancev pri spre 
jemanju tega zakona.

Sporazum o združitvi območnih organih1 
cij Dolenjske in Bele krajine so podpisali 8. J 
nija lani. Mesec dni kasneje so prejeli tudi0. 
ločbo ministrstva za delo. Nove organizacij 
ske akte so potrdili 10. oktobra lani. Zdrt1 
tev organizacij z obeh strani Gorjancev jere 
gistrirala tudi 3. konferenca ZSSS.

Ob združitvi so določili tele cilje:
povečati organizacijsko in kadrovsko m1|0Č;'

- zagotoviti dovolj denarja za storitve član011'
- racionalizirati stroške strokovne službe^
- imeti lastno pravno službo za pomoč članOn j
- nuditi vsem članom na Dolenjskem in v n 

krajini enake ugodnosti.
Miklič ocenjuje, da sta prejšnji dve saH1® 

stojni organizaciji ZSSS delovali na zelo en°^ 
nem gospodarskem, zaposlitvenem, kultun'6’ 
in geografskem prostoru. Po združitvi soSv0, 
bodni sindikati na tem območju organizir*;
enako kot delodajalci. Ker je organizacija Vl
ja, je manj ranljiva za poskuse konkuren ^ 
sindikatov, da prevzamejo članstvo, je mel1 
Miklič. J

Območna organizacija ZSSS Bele krajin2- 
bila pred združitvijo v slabem finančnem P°. 
ložaju, kasneje pa seje njen položaj izboljsS 
V dograditev nove poslovne stavbe v Črno'11 
lju je združena organizacija vložila 3,6 m' 
jona tolarjev.

Njena strokovna služba zagotavlja stroko}' 
in pravno pomoč vsem sindikalnim podruz11 
cam in članom. Z racionalizacijami strok0
ne službe letno prihranijo dva milijona ton 
jev. Sindikalni pravnici članstvo zaupa bolj k ,
odvetniku, ki je prej za člane v Beli krajini d2,

- -gr1'po pogodbi (imel je pogodbe tudi z nekatc* •1 1 b v J r e JI
mi delodajalci). Število iskalcev pravne pon1 
v Beli krajini seje zaradi tega od 20 v pi02'. 
polletju lani, v drugem polletju povečalo na4 
letos pa na 115.

eČ'
čnik

Območna organizacija Dolenjske je pr
združitvijo imela program pomoči članom- ^ 
združitvi pa so oblikovali sklad solidarnost11^ 
in materialnih pomoči, ki deluje po posebtL 
pravilih. Sklad lahko pomaga članom v h2 
gmotni stiski in socialni. Ob ustanovitvi je Z0*2

* h, iuuu Ljuuijana • z.a izuajaieija ivuiari uirusa, itsi. u • wuyuvuim ureuniK nanotiK rvavui;, lei. u i/ho-h nuviiidi uieumrv ;
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d.d., Dunajska 5, Ljubljana • Ministrstvo za kulturo šteje Novo Delavsko enotnost med proizvode, za katere se plačuje 8-% DDV, ki je vštet v ceno posameznega izvoda • ISSN 1408-556
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«na območna organizacija v ta sklad vložila 
' m'lijonov tolarjev, seveda le denar dolenj- 
s e organizacije. V letošnjih prvih enajstih me
scih je skupaj 66 članov prejelo 1,75 milijo
na tolarjev pomoči. Območna organizacija pa 
Je v istem obdobju 946 članom dodelila 62,26 
muijona brezobrestnih posojil. Povrh je območ
na organizacija pomagala 521 članom, ki so za
prosili za kredit pri Delavski hranilnici.
. vse to po Mikličevih besedah dokazuje, da 
Je bila združitev prej samostojnih organiza- 
C|J uspešna in tudi smotrna. Še posebej so po 
njugovem mnenju na boljšem člani iz Bele kra-

Prvi razpravljavec Boris Govednik, pred- 
*udnjk odbora Stupis za Belo krajino, je po- 
f~ab da se ta odbor še ni povezal v združeno 

močno organizacijo. Po njegovem mnenju 
sP<>rna vprašanja so skušali rešiti na več po- 
8°vorih. Ker je za odpravo nesporazumov po
rodno še nekaj časa, bo odbor Stupisa za Be- 
0 krajino deloval še do kongresa. Peter Raz- 

|)resen 'z Begradaje menil, daje od združitve 
'ni!° ze dovolj časa in da zato belokranjski 

^ •'jilci nimajo več kaj odlašati. Tone Rozman, 
rodsednik Stupisa, je povedal, da so se iste- 

oddne že pogovarjali o organiziranosti sindi

kata v Novoteksu in se tudi dogovorili, kako 
delati v bodoče. Ker bodo sindikalne podruž
nice v Novoteksu spet delovale povezano, bo 
mogoče preseči tudi spor z območnim odbo
rom Stupisa. Do kongresa, ki bo čez leto dni, 
pa bo Stupis to vprašanje zanesljivo rešil. Na
petost že popušča, vsakdo od vpletenih pa bo 
moral še malo popustiti. Treba si je pogledati 
v oči in seči v roke, je zaključil Rozman.

Nace Sila, predsednik sindikata v Kazen
skem domu Dobje menil, daje bilo pri zdru
ževanju mogoče res kaj napak. Rezultati pa ka
žejo, daje bila odločitev pravilna, saj se cilji 
izpolnjujejo. Z razpravo v območni organiza
ciji je treba končati, odločitev o tem naj sprejme 
Stupis, je dajal Sila in kolegi so ga nagradili z 
aplavzom.

Albert Vodovnik je najprej dejal, daje se
daj čas za sindikalno združevanje. Poleg zdru
ževanja v ZSSS bi morali za skupne nastope 
proti predstavnikom kapitala pridobiti tudi dru
ge sindikate. O organiziranosti se morajo od
ločiti funkcionarji, ki morajo članstvu pove
dati, kaj bodo z njo dosegli. Če se dogovori
mo in združimo, bomo veliki in delodajalci ne 
bodo pometali z nami, je zaključil Vodovnik. 
Na dnevnem redu konference so bili tudi re

zultati pogajanj o predlogu zakona o delovnih 
razmerjih. Miklič je menil, da bo ZSSS mo
rala nadaljevati lobiranje med poslanci, da bi 
potrdili predlog, ki so ga po napornih pogaja
njih izoblikovali socialni partnerji. Brane Bam
bič, predsednik Krkinega sindikata, je dodal, 
da se mora ZSSS, če bodo poslanci ravnali po 
svoje, takoj odzvati in pokazati svojo moč. Al
bert Vodovnik je dodal, da mora ZSSS poka
zati, da misli resno, in da se politika z njo ne 
sme igrati. Sploh pa mora ZSSS dati ljudem 
vedeti, daje predlog zakona sad njenega dela, 
ne pa dela drugih manjših sindikatov, ki si ra
di lastijo zasluge.

Pod točko razno je Marjan Riosa, predsed
nik sindikata Hipot Hyb, območni organiza
ciji predlagal, naj začne postopek za spremembo 
zakonodaje. Po njegovem mnenju bi moral 
vsakdo, ki ustanavlja družbo z omejeno odgo
vornostjo, vanjo vložiti toliko denarja, da bi za
doščal vsaj za izplačilo dveh plač delavcev. Se
daj se namreč dogaja, da družbe z omejeno od
govornostjo prevzemajo delavce, ne da bi imele 
denar za njihove plače. Območna organizaci
ja bo njegov predlog posredovala predsedstvu 
ZSSS.

Franček Kavčič

je vel° Se l'uc'‘mo navedbam, kijih 
dik SVojem članku o delovanju sin- 
ti a na Farmi Ihan zapisala Jus
te ^kretarka območne eno- 
gre /K lkatU KŽI v Domžalah. Ker 
Poki'3 ° • n° nePoznavanje realnosti, se čutimo 
nav an' ''Javiti tudi svojo plat resnice obrav- 

1 ""ga problema”.

ptečna politika
tem rnU*eva tR''- da “je izvajanje plačnega sis- 
"dst' V pomanjkljivo in da so kar velika 
naH°fania Dr' izvajanju pravic delavcev glede 
nica° °Čila nove kolektivne pogodbe KŽI". Res- 
rni 'e’..clu srno sredi preurejanja aktov o siste- 

'n plačah, ki ne morejo biti urejeni čez 
vic a6 ^0černo, da so korektni. Vendar pa pra- 
te e delavcev še niso kršene, če pri eni sami ka- 
še •u' zaposlenih (vzdrževalci) izhodiščna plača 
točk' k)''a usklajena s kolektivno pogodbo (214 
ob F<) k°lektivni pogodbi minimalno 225 točk), 
to ei|le!11 Da.ie bila povprečna septembrska bru- 
fei V 'st' kategoriji 192.241 tolarjev - to- 
pl „ Vakrat tolikšna, kot znaša izhodiščna bruto 

ya Za ta tarifni razred (IV. - 98.118 tolarjev), 
p, jTOeti je treba, daje povprečna julijska bruto 

a Za kmetijstvo, lov in gozdarstvo znašala 
tol tolarjev, za celotno gospodarstvo 207.924
te aP^v’na l'arlT,i Ihan pa 212.758 tolarjev. Če 
oW uČe Prirnerjamo z bruto plačami (podatki za 
steber 2001:172.000 tolaijev, 147.000 tolarjev) 

j.j ..'rol' dnigih eminentnih domžalskih družbah, 
ie 1 ^rouševa opisuje z veliko več naklonjenosti, 

Jasno, daje v svojem “sindikalnem delovanju”, 
Prggla mere razumnega.

Izvršni odbor sindikata 
Emonine Farme Ihan se želi 
sestati z direktoriem

'trmi toliko bolj, ker je povprečni zaposleni na 
' zadnjih dvanajstih mesecih poleg nad

povprečne bruto plače, nadomestil za malico 
(22.241 SIT), prevoza na delo (6.207 SIT) in re
gresa (148.000 SIT) prejel še za 336.000 do
datkov (odškodnina za čevlje, neizrabljeni do
pust, preventivni deputat, božičnica, dodatna sti
mulacija).

Koliko je slovenskih družb, ki bi poleg 13,5 
nadpovprečne plače letno slehernemu delav
cu kot novoletno darilo poklonile cel kraški pr
šut, vzdrževale po eno počitniško stanovanje na 
deset zaposlenih, zdravstveno ambulanto, jubi
lejne nagrade v nadstandardni višini (donedav
na po obeh kriterijih), kilometrino za prihod na 
delo namesto javnega prevoza, v imenu sindi
kata KŽI financirala obisk športnih iger, sindi
kalnih izletov, najem fitnessa, kart za kopanje 
v termalnem parku Čatež ipd.?

Se Vam vse to zdi podobno potezam družbe, 
ki ne bi imela posluha za svoje delavce?

Obveščanje sindikata in 
zaposlenih

Predstavniki sindikata KŽI v družbi so imeli 
natanko toliko sestankov z upravo družbe, ko
likor sojih želeli, obveščali smo jih v vseh pri
merih, kijih predvidevata zakonodaja in panožna 
kolektivna pogodba, zaposlene pa obveščamo 
predvsem na zborih delavcev; v letu 2001 smo 
imeli že štiri (28. marca, 12. aprila, 17. julija in 
5. septembra), eden pa je v pripravi.

Poleg sestankov s posameznimi delovnimi sku
pinami, ki so zelo redni, imajo zaposleni (kar mar

sikje ni v navadi) stalen in neposreden dostop 
do direktorja družbe. Tako lahko v neposrednem 
stiku rešujejo svoje težave ali izvršujejo funk
cije. Vseh zahtev se razumljivo ne da rešiti na
enkrat, niti se vseh na da rešiti pozitivno, nika
kor pa ni mogoče trditi, da je družba neob
čutljiva za potrebe delavcev, kot namiguje sek
retarka območne organizacije.

Pogoji za delo sindikata
Koliko Arnuševa pozna razmere na Farmi Ihan, 

pove tudi dejstvo, da trdi, daje „delo sindikata 
na farmi oteženo zaradi izmenskega dela", ki ga 
pri nas, razen pri čuvajski in porodničarski službi, 
sploh nikoli ni bilo. Prav tako doslej nikoli ni 
bilo problema zagotavljanja materialno tehnič
nih pogojev. Toda v podjetju z devetdeset zapos
lenimi, kjer tudi direktor sam tipka svoj dopi
se, bo predsednik sindikata le težko imel svojo 
profesionalno tajnico, čeprav smo pripravljeni 
izpolniti vse razumne zahteve po tehničnih po
gojih sindikata.

Mislimo, da kar zadeva pravice delavcev na Far
mi Ihan, razumen človek ne more imeti pripomb. 
Sedanji “problem” je očitno dlakocepstvo in po
manjkanje občutka za odnose z ljudmi. Zaos
trovanje odnosov med sindikatom in upravo pa 
lahko v našem primeru vodi le proti vse bolj mi
nimalističnemu spoštovanju obstoječe kolektiv
ne pogodbe. Je to interes sindikata KŽI?

Mag. Marko Višnar, 
Emona Farma Ihan cl. d.
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Seja konference območne organizacije ZSSS v Velenju

Zakon o delovnih razmerjih bodo proučili na 
posebnih delavnicah

V Velenju je bila konec prejšnjega tedna seja 
konference območne organizacije ZSSS. Na 
dnevnem redu je bil predlog zakona o delov
nih razmerjih, informacija o finančno-materi- 
alnem poslovanju območne organizacije, po
ročilo o delu območne organizacije v letošnjem 
letu in usmeritve za delo v prihodnjem letu. Du
šan Semolič je najprej predstavil usklajeni pred
log zakona o delovnih razmerjih in potek po
gajanj med socialnimi partnerji. Izrazil je upa
nje, da bo predlog zakona, ki so ga po večlet
nih pogajanjih med seboj uskladili vsi social
ni partnerji, v predlagani obliki sprejet tudi v 
državnem zboru. Po Semoličevih besedah je 
to odgovornost vlade in vladajoče koalicije.

V razpravi so člani konference pozitivno oce
nili delo sindikalnih pogajalcev v ekonomsko- 
socialnem svetu. Menili so, daje največji us
peh pogajalcev, da jim je uspelo nekatere pra
vice, ki so bile doslej zapisane samo v kolek
tivni pogodbi, vključiti v besedilo zakona. Dob
ro je tudi, da so na pogajanjih upoštevali ev
ropsko socialno listino in uravnotežili social
ne in ekonomske vidike dela. Člani konferen
ce so opozorili tudi, da bo treba čim prej pri
praviti in sprejeti zakon o kolektivnih pogod
bah. Idealno bi bilo, če bi oba zakona začela 
veljati hkrati na začetku leta 2003.

Udeleženci konference so podprli tudi zami
sel, da bi ustanovili posebno delovno telo za 
spremljanje razprave o novem zakonu o delov
nih razmerjih v državnem zboru med drugim 
in tretjim branjem. Od države so tudi terjali, 
naj zagotovi pogoje za normalno in ažurno delo 
sodišč. Pravice, zapisane v novem zakonu, bodo 
delavcem bolj malo koristile, če država ne bo 
poskrbela za njihovo bolj učinkovito in hitro 
sodno varstvo.

Območna organizacija bo o novem zakonu 
o delovnih razmerjih pripravila več seminar
jev in delavnic. Sindikalni zaupniki bodo lah
ko učinkovito zaščitili delavske pravice samo, 
če jih bodo dobro poznali. Po sprejemu zako
na bo območna organizacija sindikalnim po
družnicam v podjetjih pomagala tudi pri po-
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Člani konference so pozitivno ocenili potek in rezultate 
pogajanj o novem zakonu o delovnih razmerjih.

gajanjih o novih podjet
niških kolektivnih po
godbah, v katere bo tre
ba vgraditi določila no
vega zakona.

Člani konference so 
se seznanili tudi gospo
darskimi razmerami v 
savinjsko-šaleški regi
ji. Taje imela na začet
ku leta 61.647 prebival
cev, od katerih jih je bilo 
28.466 zaposlenih in 
samozaposlenih. V re
giji živi 3,1 odstotka 
vseh prebivalcev Slove
nije, med vsemi zapos
lenimi v Sloveniji pa jih je kar štiri odstotke 
zaposlenih v savinjsko-šaleški regiji. Stopnja 
brezposelnosti je nekoliko manjša od 10 od
stotkov in je pod povprečjem v državi. Po pro
duktivnosti regija zaostaja za republiškim po
vprečjem za štiri odstotke, po kupni moči pa 
samo za odstotek.

V savinjsko-šaleški regiji je na začetku leta 
poslovalo 622 gospodarskih družb. Med nji
mi je bilo 29 velikih, 42 srednjih in 551 ma
lih. Med gospodarskimi družbami je na prvem 
mestu Gorenje, kije tretji največji izvoznik v 
državi. V skupino Gorenje je vključenih tudi 
več hčerinskih podjetij s področja pohištvene 
industrije, orodjarstva, strojegradnje, trgovine 
in gostinstva. V SKEI v Gorenju je vključenih 
več kot 4800 delavcev. Med vidnimi podjetji 
v regiji je tudi Premogovnik Velenje, ki v po
vezavi s Termoelektrarno Šoštanj proizvede pre
ko 30 odstotkov slovenske energije.

V regiji je tudi Elkroj Mozirje, ki je največ
ji slovenski proizvajalec in izvoznik hlač, saj 
jih v tem podjetju letno sešijejo 700.000.

V zadnjih letih je v regiji zraslo tudi večje 
število malih podjetij, ki se uspešno uveljav
ljajo na domačem in tujih trgih. Ukvarjajo se 
zlasti z informacijsko tehnologijo, ekologijo, 
inženiringom, trgovino in mediji.

V 622 gospodarskih 
družbah je bilo na za
četku leta zaposlenih 
20.130 delavcev, pri 
1933 samostojnih pod
jetnikih pa 2363. Blizu 
18.000 delavcev oziro
ma 90 odstotkov vseh 
zaposlenih v gospodar
stvu je še vedno zapos
lenih v velikih podjet
jih. Deset podjetij, ki 
ustvarjajo največji ce
lotni prihodek v regiji, 
zaposluje preko 12.000 
delavcev oziroma 60 
odstotkov vseh delav
cev v regijskem gospo
darstvu. Čeprav le-to 
gledano v celoti dokaj 
uspešno posluje, se sre

Dušan Semolič, Mira Videčnik in Andrej Kranjc

čuje tudi s težavami, saj številna podjetja1 
važajo na tržišče Evropske unije, kjer je k 
kurenca čedalje hujša. Liberalizacija trgova^.
z električno energijo pa prinaša konkurenco ta
na področje energetike. To terja od podjetij 
cionalizacijo poslovanja in prestrukturiranj 
kar marsikdaj najbolj občutijo delavci. .

Čeprav je stopnja brezposelnosti v regiji m J 
od republiškega povprečja, je na območju upra 
ne enote Velenje še vedno 2311 brezposeln1! 
na območju upravne enote Mozirje pa 769. ‘vl 
vsemi brezposelnimi jih je več kot 50 odst 
kov dolgotrajno brezposelnih, okoli 40 odst 
kov pa jih jc starejših od 40 let. V Velenju ^ 
dalje težje najdejo delo tudi mladi, saj je kar 
odstotkov brezposelnih mlajših od 26 let.

V sindikatih družb in zavodov so letos Pu 
tekale aktivnosti za uveljavitev zakona o ^ 
nosti in zdravju pri delu ter za izvolitev de*11 
skih zaupnikov. Pri uresničevanju svojih 
vic so imeli največ težav delavci, zaposlen' 
obrti in malem gospodarstvu. Sicer pa obmoc 
organizacija po navedbah Videčnikove skrbi 
di za izobraževanje in usposabljanje sindikj1 
nih zaupnikov. Letos seje različnih oblik sj 
dikalnega izobraževanja udeležilo prek 300 si 
dikalnih zaupnikov. . (

Mira Videčnik je predstavila tudi ustnem 
za delo območne organizacije v letu 2002. r6 
ruarja bodo predvidoma izvedli temeljni izob 
ževalni program za sindikalne zaupnike, odar 
rila do novembra pa delavnice o novem z3*, 
nu o delovnih razmerjih. V prihodnjem letu 
območna organizacija nadaljevala tudi že C 
čete aktivnosti za uveljavitev zakona o van% 
in zdravju pri delu. V območni organizaciji b0^ 
izdelali tudi svojo spletno stran, v sodel0'j.[1 
nju s sindikati dejavnosti nameravajo nareb 
raziskavo o identifikaciji članov s svojo del3, 
sko organizacijo. Predsedstvu ZSSS bodo p1'1', 
lagali izdelavo etičnega kodeksa, ki naj bi v 
Ijal za vse člane sindikata. Poleg tega naU1. 
ravajo v sodelovanju s sindikati dejavnosti p'.
praviti posebne obrazce, na katere bodo ^ 
sovali probleme članov in predloge rešitev. ‘ 
zadevali si bodo, da bi si ob pomoči del(,d., 
jalcev čim več delavcev uredilo dodatno P 
kojninsko zavarovanje. ^
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Tiskovna konferenca SDDO o varčevanju v državni upravi

Zaradi varčevanja v državni upravi ne 
bo novih dodatkov
odstvo SDDO je prejšnji petek pripravilo tiskovno konferenco, na 
ateri so predstavili rezultate usklajevanj o varčevalnih ukrepih v 
^avni upravi. Čeprav jim ministri niso dali druge izbire, so se 

pdločili podpisati poseben dogovor. Po njem bo denar, namenjen za 
^Plačilo višjih dodatkov k plačam, preusmerjen v prostovoljno 
odatno pokojninsko zavarovanje. V državni upravi bo manj denarja

tudi za nagrajevanja delovno uspešnih delavcev.

o besedah predsednika sindikatov cari- 
j!kov Dušana Miščeviča bo ta sindikat pod- 
P'sal dogovor, kot ga ponuja vlada. Zaradi 
^ ga so v sindikatu nekoliko nejevoljni, vla- 

0 Pa razumejo, saj denarja za izplačilo do
datkov nima. Sindikat carinikov pa od vlade 

zameno zahteva, da začne takoj reševati 
Prasanje presežnih delavcev, ki jih bo po 

1^ °PU v EU verjetno kakšnih 800. Za sle- 
u^egacarinikaje treba najti rešitev, je po-

lev^ l2inistrstvu za obrambo po besedah Mi- 
j Štukelj pripravljajo novo sistemizaci- 

> 'ji sindikat zaradi anomalij pri zaposlo- 
nun|u t*e'avcev (do njih prihaja po 65. čle- 

zakona o delavcih v državni upravi) nas- 
^ otuje. Temu, da delavci pri odločitvi o tem, 
||0 ,naj se vključijo v sistem prostovoljnega 

"tnega pokojninskega zavarovanja, ne bo-

dogovora
čari'^ata ^ržavn'h in družbenih organov ter 
nih ra °V swP'ašata, da zaradi zaostrenih tinanč- 
la„ ]’rt'er niinister za notranje zadeve pred- 
dolorf' sPrerr|embo uredbe o količnikih za 
v,. 1 ev Osnovne plače in dodatkih za delavce 
2a J)ravn'b organih za toliko, da se dodatki, ki
plačPriPadaj° od 1 • maja 2002’ ne iz-
ne Pr' plačah, ampak na osebne raču- 

. aPoslenih kot premije prostovoljnega do- 
s eSa Pokojninskega zavarovanja. Poleg tega
st ,Ured^a spremeni tudi tako, da se delež sred- 
str Ic23 de'ovno uspešnost zmanjša z dveh od- 

kov na najmanj 0,5 odstotka. 
v lnd'kata si bosta prizadevala za takojšnjo 
v Postavitev kolektivnega dodatnega prosto- 
I Jaega pokojninskega zavarovanja zapos- 
__ n'a v državnih organih in bosta v ta namen: 

z delodajalcem sklenila pogodbo o tem do
datnem zavarovanju; 
lvorno sodelovala pri oblikovanju pokoj- 
"mskega načrta in določitvi njegovega iz
vajalca;

" Pr'Poročila svojim članom in drugim za- 
^ Poslenim, naj se vključijo v zavarovanje. 
" b|r|dikata pričakujeta, da se bodo zaostrene 

mančne razmere odrazile tudi na prejemke
funkcionarjev.
^lada in reprezentativni sindikat za pod
ročje državnih organov bosta v dveh me
secih po sklenitvi tega dogovora ustano
vna socialni svet javne uprave kot stalen 
organ dogovarjanja in usklajevanja soci- 
aln'h partnerjev.

Drago Ščernjavič, sekretar SDDO

do imeli izbire, sindikat na ministrstvu za 
obrambo temu nasprotuje. Skepso do dogo
vora je izrazil tudi Edi Vivoda iz davčne upra
ve. Menil je, daje treba tako pomembne od
ločitve sprejemati premišljeno in jih dobro 
pripraviti. Sindikat je vlado tudi opozoril na 
nesmotrno trošenje sredstev za druge name
ne, zaradi česar delavci niso več pripravlje
ni zategovati pasu. V davčni upravi je po zdru
žitvi z bivšo agencijo za plačilni promet prišlo 
tudi do neskladnosti plačnih sistemov, kar bo 
težko odpraviti tudi z novim zakonom o raz
merjih plač. V tej upravi kar 450 zaposlenih 
vodi zoper delodajalca individualni ali ko
lektivni spor.

Uroš Pirnat, predsednik območnega odbora 
SDDO za Ljubljano in okolico, je podpis do
govora načelno podprl. Hkrati je menil, da bi 
bila boljša rešitev čim hitrejši sprejem povsem 
novega plačnega sistema.

Kritičen je bil tudi Nace Sila, ki je v ime
nu konference kazenskih zavodov dejal, da 
so se tri leta pogajali o uredbi, po kateri naj 
bi zaposleni prejeli dodatke. Sedaj pa jim na
mesto denarja ministri ponujajo sklepanje 
prostovoljnega dodatnega pokojninskega za
varovanja.

Igor Lampe iz zavoda za gozdove je me
nil, daje dogovor boljši kot nič in daje zato 
treba podpisati. Opozoril je na več problemov 
tega zavoda. Po ustanovitvi zavoda za goz

Izvajanje 65. člena zakona o 
delavcih v državnih organih

Člen 65 zakona o delavcih v državnih or
ganih in še nekateri posebni zakoni (o poli
ciji, carinski službi ...) omogočajo predstoj
nikom organov, da za posamezne delavce do
ločijo drugačne količnike, kot bi jih morali 
po aktu o razmerjih plač. Po neuradnih po
datkih naj bi bilo izven rednega sistema v zad
njih letih nameščenih kar 1500 višjih uprav
nih delavcev, kar seveda povzroča velika ne
sorazmerja v plačnem sistemu.

Da bi to stanje začela izboljševati, naj bi 
vlada ob obravnavi proračuna za prihodnji dve 
leti sprejela posebne sklepe.

Tako naj bi ministri in posebna vladna ko
misija za administrativne zadeve posebej ute
meljili vsak predlog za določitev količnikov 
delavca po 65. členu zakona o delavcih v dr
žavnih organih. Njihov predlog naj bi vseboval 
tudi posebna znanja in izurjenost na delov
nem mestu, primerjavo tega delovnega mes
ta z drugimi in tudi dokazilo, da to delovno 
mesto že dalj časa ni zasedeno. Da tudi tega 
ne bi zlorabljali, naj bi bilo za vsak sklep o 
uporabi količnikov po 65. členu potrebno tudi 
soglasje vlade.

Omejitve glede napredovanj
Vlada nalaga ministrstvu za notranje za

deve, naj pripravi spremembe pravilnika o na
predovanjih zaposlenih v državni upravi. Iz
jemna in pospešena napredovanja v posamez
nem obdobju naj bi bila omejena na največ 
15 odstotkov zaposlenih.

dove so zaposleni, ki so prej delali v gozd
nih gospodarstvih, izgubili nekaj pravic. Na
mesto službenih terenskih vozil morajo upo
rabljati svoja, za kar jim delodajalec prizna 
mesečno le 25.000 tolarjev kilometrine, kar 
ne zadošča za amortizacijo.

Ministrstvo za kmetijstvo, v katerega resor 
spada zavod, je najprej sistemiziralo 834 de
lovnih mest, kar je vlada kasneje skrčila na 
755. Sedaj se pripravlja ustanovitev gozdar
skega dela kmetijskogozdarske zbornice in 
vanj naj bi prešlo še 70 gozdarjev. Ker dobi
va zavod vedno nove naloge, jih bodo zapos
leni težko opravili.

Lazo Radjenovič, predsednik SDDO, je po
vedal, da ministrstvo za gospodarstvo ukinitve 
oddelkov za gospodarstvo na občinah ni dobro 
pripravilo in tudi ni analiziralo posledic za za
poslene.

Drago Ščernjavič, sekretar SDDO, je tis
kovno konferenco zaključil z besedami; “Sin
dikat bi moral molčati, če bi vlada vse stroš
ke imela pod enakim nadzorom kot plače. Ker 
pa ni tako, sindikat vlado opozarja in skuša 
za delavce doseči čim več. Prizadeva si tudi 
za socialnopartnerske odnose, saj sedaj lah
ko poseže v sprejemanje odločitev, le če je o 
njih pravočasno obveščen in dovolj vztrajen.”
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Sindikat delavcev trgovine Slovenije

Pogajanja o obratovalnem času 
prodajaln bomo nadaljevali januada

Prejšnji četrtek smo socialni partnerji (sindi
kati, Združenje trgovine Slovenije in ministrstvo 
za gospodarstvo) skupaj obravnavali predloge spre
memb 17. člena zakona o trgovini, ki zadevajo 
obratovalni čas. Sestanek skupne pogajalske sku
pine je trajal manj kot eno uro, vendar smo v Sin
dikatu delavcev trgovine Slovenije z njegovimi 
rezultati in sprejetimi dogovori zadovoljni.

Čeprav smo se na prejšnjih sestankih poga
jalske skupine dogovorili, da bomo vsi socialni 
partnerji pripravili besedila možnih sprememb 
17. člena zakona o trgovini, sta to nalogo opra
vila le ministrstvo za gospodarstvo in Sindikat 
delavcev trgovine Slovenije. Združenje trgovi
ne pri Gospodarski zbornici je pogajalski sku
pini ponovno posredovalo le sklepa svojega 
upravnega odbora, iz katerih je moč razumeti, 
da niso pripravljeni na noben kompromis s sin
dikati. Konfederacija 90, ki domnevno nima sta
tusa reprezentativnega sindikata dejavnosti, pa 
je komisiji posredovala le načelna stališča in iz
hodišča, iz katerih pravzaprav ni jasno, kako naj 
bi to področje zakonsko opredelili.

Predlog ministrstva za gospodarstvo smo pred
stavniki sindikatov zavrnili, delodajalci pa so me
nili, daje sprejemljiv. Predlog ministrstva je za 
nas nesprejemljiv v delu, ko govori o ugotavljanju 
izvajanja delovnopravne zakonodaje pri deloda
jalcu. Po njem delodajalec ne bi dobil dovolje
nja za uvedbo nedeljskega, prazničnega in noč
nega dela, če bi sodišče s pravnomočnim skle
pom prej ugotovilo, da krši pravice delavcev do 
dnevnega, tedenskega in letnega počitka.

Predstavniki sindikatov smo to zavrnili zlas
ti zaradi zastojev in nerešenih zadev na sodiš
čih. Na pravnomočne sklepe je zaradi tega tre
ba praviloma čakati več let.

Generalni sekretar ministrstva za gospodar
stvo Janez Šinkovec, ki je predsedoval pogaja
njem, je nato sprejel naše pobude in predloge. 
Dogovorili smo se, da to izjemno zahtevno te
matiko pogajalska skupina znova obravnava v 
začetku januarja. Do takrat bo ministrstvo za gos
podarstvo v predlog besedila sprememb zako
na poskušalo vgraditi naše predloge.

Pogajalski skupini smo posredovali tudi na-

Predlog zakona o spremembah in dopolnitvah zakona o trgovini
1. člen

V zakonu o trgovini (Ur. 1. RS št. 18/93) se 
17. člen spremeni, tako da se glasi:

Prodajalne obratujejo po vnaprej določenem 
urniku obratovalnega časa.

Redni obratovalni čas prodajaln ob delav
nikih od ponedeljka do sobote je med 7. in 
21. uro.

Zunaj rednega obratovalnega časa lahko de
žurne prodajalne obratujejo po merilih, dolo
čenih s tem zakonom in s predpisi, izdanimi 
na njegovi podlagi.

prodajaln, ob poprejšnjem posvetovanju s so
cialnimi partnerji, predpiše minister, pristojen 
za gospodarstvo.

Občina v okviru svojih pristojnosti za ure
janje lokalnih zadev, lahko predpiše natanč
nejša merila za določanje dežurstva prodajaln 
na svojem območju v skladu z merili iz prej' 
šnjih dveh odstavkov.

2. člen
Za 17. členom se dodata dva nova člena, ki 

se glasita:

17 a. člen
Merila za določanja dežurstva prodajaln so 

zlasti: zagotavljanje preskrbe potrošnikov z os
novnimi življenjskimi potrebščinami, gosto
ta naseljenosti, gostota dežurnih prodajaln glede 
na število prebivalcev v okolišu prodajalne, var
stvo pred hrupom, potrebe prometa in turiz
ma, nakupovalne navade in tradicije, običaji 
ob praznikih in dela prostih dnevih ter varstvo 
pravic zaposlenih glede omejenega delovne
ga časa, dnevnega odmora, tedenskega počit
ka in letnega dopusta.

Natančnejša merila za določanje dežurstva

17 b. člen
Urnik obratovalnega časa prodajalne dolo

či trgovec v skladu s predpisanimi merili in ga 
predloži v potrditev pristojnemu tržnemu in
špekcijskemu organu, v primeru iz tretjega od
stavka prejšnjega člena pa pristojnemu občin
skemu organu.

Organ iz prejšnjega odstavka pred potrdit
vijo urnika obratovalnega časa pridobi mne
nje pristojnega organa inšpekcije dela in rep
rezentativnega sindikata glede varstva pravic 
zaposlenih v prodajalni.

3. člen
Minister, pristojen za gospodarstvo, izda 

predpis iz drugega odstavka 17 a. člena v ro
ku ...

4. člen
Ta zakon začne veljati 15. dan po objavi v 

Uradnem listu Republike Slovenije.

Kjer se dela vse nedelje, tam 
se sreča mimo pelje!

(Slovenski pregovor)

opozorila, da zaradi podaljševanja obratovalne? 
časa trgovci ne povečujejo števila zaposlenih. N. 
ne zaposlujejo novih, so zaposleni delavci boj
obremenjeni, ne morejo izkoristiti pravice do p1

šo informacijo, temelječo na uradnih statistič
nih podatkih. Ti kažejo, da seje v primerjavi z 
junijem 2000 kljub podaljšanju obratovalnega 
časa za 16 odstotkov in odprtju večjega števila 
novih hipermarketov zaposlenost v trgovini po
večala le za odstotek. Podatki tako potrjujejo naša

urnega počitka in rednega letnega dopusta. 
urno delo pa postaja redna delovna obvezno^ 

Podaljševanje obratovalnega časa prodajaln11 
spremljajo spremembe v javnem prevozu, saj;1' 
tobusne in železniške linije ukinjajo, name8' 
da bi uvajali nove.

Sindikat delavcev trgovine Slovenije še napr

* SLOVENIJA V EVROPSKI UNIJI
Vse kar mora vedeti Slovenec - jutrišnji državljan EU

Kako z najmanj stroški zamenjati devize za 
evro?

J
Slovenija

Odgovor: Prvega januarja 2002 bo 12 od 15 držav Evropske unije svoje valute nadomesti
lo z valuto Evropske unije - evrom. Evro bo nadomestil nacionalne valute naslednjih držav: 
Avstrije, Belgije, Finske, Francije, Grčije, Irske, Italije, Luksemburga, Nemčije, Nizozemske, 
Portugalske in Španije. Nacionalne valute bodo ohranile zgolj Velika Britanija, Danska in Švedska. 
S starimi kovanci in bankovci bo mogoče plačevati še najdlje do 28. februarja 2002. Sloven
ske banke bodo 31. decembra 2001 svojim varčevalcem na deviznih računih, knjižicah in de
pozitih sredstva v teh valutah brez provizije zamenjale v evro. Obrestovanje vlog bo enako 
kot doslej. Toda, kdor ima gotovino v teh valutah, jo lahko brez bančne provizije zamenja v 
evro le tako, da jo najkasneje do konca leta položi na svoj devizni račun ali vlogo.

Vir: Nova Ljubljanska banka, d. d.

prejema protestna pisma skupin delavk, ki op0^ 
zarjajo na problem delovnega časa. Po sklcP 
izvršnega odbora Sindikata delavcev trgovi11 
Slovenije bo družba Cati d. o. o. iz Ljubljancj/ 
nuarja opravila javnomnenjsko raziskavo, v katc 
bo telefonsko anketirala 1000 naših članov, ^ 
poslenih v različnih krajih Slovenije. V zvez1 
obratovalnim časom načrtujemo tudi izredno k011 
ferenco Sindikata delavcev trgovine Slovenlr 
Nanjo bomo povabili več sto sindikalnih zaci
ni kov, ki se bodo opredelili do naših izhodtf' 
kijih bomo zagovarjali v zaključnih pogajanj1 
v februarju 2002. Ustavno sodišče je ob raZv^ 
Ijavitvi 17. člena zakona o trgovini določilo 1-f 
nij 2002 kot rok, v katerem mora zakonodaj* , 
lec sprejeli spremembe zakona o trgovini. M11 
bomo še naprej prizadevali za spremembe, ki ^ 
do uravnotežile interese delodajalcev, potrošnik1
in zaposlenih v dejavnosti trgovine. ^

Sandi Bartol, sekretar SP'
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Prostovoljno pokojninsko 
zavarovanje namesto povečanja plač

7

Prejšnji petek je bila 5. seja skupne pogajal- 
. e skupine za spremembe kolektivne pogodbe 
javnosti trgovine Slovenije. Na dnevnem re- 
u je bilo povečanje izhodiščnih plač v tarifni 

Prilogi in povečanju dodatkov za nedeljsko in 
Praznično delo.

Pogajanja so bila žal tudi tokrat neuspešna, 
aj delodajalci niso pristali na 5,4-odstotno po
kanje izhodiščnih plač.

Zavrnili so tudi naš predlog za povečanje dodatki°v za nedeljsko in praznično delo s 50 na
I odstotkov (v tolarjih to pomeni povečanje s 
p na 245). Žal smo pri tem predlogu ostali sami. 
redstavnica Konfederacije 90 ga ni podprla, ker 
rnenila, da naj bi to vprašanje rešili po spre- 

uju novega zakona o delovnih razmerjih, kar 
Pomeni šele leta 2003.

■Na pogajanjih smo ugotovili, da pogajalska 
uPma delodajalcev nima nobenega manevrs

kega prostora. Zato je vztrajala pri sklepu uprav
nega odbora Združenja za trgovino Slovenije o 
le triodstotnem povečanju izhodiščnih plač. Ven
dar za te tri odstotke ne bi povečali osnovnih plač, 
ampak bi jih namenili za premijo prostovoljne
ga dodatnega pokojninskega zavarovanja. O tem 
bi se seveda morale uprave družb dogovoriti z 
reprezentativnim sindikatom.

Temu predlogu delodajalcev smo predstavniki 
SDTS in drugih sindikatov soglasno nasproto
vali. Plače delavcev, razvrščenih do V. tarifne
ga razreda, so po našem mnenju tako nizke, da 
delavci vsak odstotek povečanja potrebujejo za 
golo preživetje. Sindikat delavcev trgovine Slo
venije sicer ne nasprotuje, da se dodatno pros
tovoljno pokojninsko zavarovanje uredi v norma
tivnem delu kolektivne pogodbe.

Člani pogajalske skupine Sindikata delavcev 
trgovine Slovenije smo zahtevo delodajalcev za

vrnili tudi zaradi formalnih razlogov. Kolektiv
na pogodba dejavnosti trgovine Slovenije in njena 
tarifna priloga, sklenjena decembra 1997, namreč 
nikjer ne urejata dodatnega prostovoljnega za
varovanja.

Kot so povedali predstavniki naših partnerjev, 
naj bi se upravni odbor Združenja trgovine Slo
venije do tega vprašanja opredelil na seji 11. de
cembra. O stališčih upravnega odbora bomo po 
potrebi razpravljali še v tem mesecu in formal
no zaključili dolgotrajna, za sindikat žal neus
pešna pogajanja.

Za strokovno mnenje o zahtevi delodajalcev, 
naj se povečanje izhodiščnih plač nameni za do
datno prostovoljno zavarovanje, smo zaprosili 
dr. Draga Mežnarja, direktorja Inštituta za de
lovna razmerja, in Inštitut za delo pri Pravni fa
kulteti.

Sandi Bartol, sekretar

Pogajanja v podjetju Vele zelo moderna, saj vsebuje nastavke, ki bodo na-
•f** fe«. m E gg n gi<& m mesto izhodiščnih plač po tarifnih razredih omo-
Ali II11 gm 11; 11M V11 gočili plačevanje poklicev. Prav je, da smo se s
“ 8 H Ml M W |J • I, $ I i Mi kolektivno pogodbo dogovorili za plače in dru-

ge pravice, ki bodo ljudi motivirale."
V, ^ Poncdeljek je predsednik uprave podjetja njih zavedali, da moramo denar za pokritje svojih Justi Arnuš, sekretarka območne organiza-
tni C ^orn*ale s predstavniki sindikata delavcev pravic najprej ustvariti. Čeprav smo med poga- cije ZSSS Domžale: ..Vesela sem pozitivnega re-

govine podpisal podjetniško kolektivno pogod- janji včasih prišli tudi malo navzkriž, smo jih zultata projekta, za katerega smo se dolgo po
dob 3 'rna kar 250 členov in je po obsegu po- uspeli pripeljati do konca. Že v začetku prihod- gajali. To je šele druga podjetniška kolektivna

j,na zakonu o delovnih razmerjih. njega leta pa bomo novo pogodbo že izvajali." pogodba na našem območju in zato sem kar malo
- Va| 1 Bartol, ki je skupaj z Justi Arnuš sode- Stane Skok. predsednik uprave: ..Čeprav so bili vznemirjena."

na več krogih pogajanj, nam je povedal, interesi obeh strani vča- 
.se kmalu do združitvi orei samostojnih nod- sih nasprotni, smo usoe- ^--------

j 1 “artol, ki je skupaj z Justi Arnuš sode- Stane Skok. predsednil 
na več krogih pogajanj, nam je povedal, interesi obeh strani vča- 

iet'°\Se k,T|alu po združitvi prej samostojnih pod- sih nasprotni, smo uspe-
bor c aPredek [)om2ale, Kočna Kamnik in Ta- li najti srednjo pot, s ka
ri.. |.rosuPljc dogovorili tudi o tem, kaj naj bi tero smo lahko vsi zado-
^ 1 '1 s'ndikat. Najprej so organizirali sindi- voljni. Naredil bom vse,

o konferenco, v katero so se povezale prej da bo podpisana pogod-
, un sindikat. Najprej so organizirali sindi- voljni. Naredil 

no konferenco, v katero so se povezale prej da bo podpisan 
Pr |?stojne podružnice. Konferenca je upravi ba spoštovana, 
gagala pogajanja o podjetniški kolektivni po- V podjetju nas čaka- 
r,a bl; Uprava sprva nad tem ni bila navduše- jo velike naloge, gradi
vi! jc Pravice delavcev želela urediti s pra- mo nov hipermarket v 
p '"ki- Kasneje pa je na sindikalno zahtevo na Mengšu in blagovnico v 
st h c n’a Pristala. Začela so se maja in po enaj- Grosupljem, 
j. krogih končala decembra. Vmes je bilo tu- Največ bomo morali 
tu napetosti. Pogajanja so bila zahtevana narediti pri izobraževa- 
, 1 zaradi dokaj različne ureditve in višine plač nju. Potrebujemo ljudi, 

PreJ samostojnih družbah. V novem združc- ki znajo in so ormadni
zaradi dokaj različne ureditve m višine plač nju. Potrebujemo ljudi, 

Prej samostojnih družbah. V novem združc- ki znajo in so pripadni 
jn podjetju je več kot 1100 zaposlenih. firmi. Ker drugih konku-
... Podpisu kolektivne pogodbe so povedali: rečnih prednosti nima-

v '“•ril Sešek, predsednik sindikalne konference mo. moramo vlagati v 
^Podjetju: „Kerje uprava ugodila večini sindi- ljudi, da nam bodo zves-
Us ni1’ zahtev, je podpis pogodbe za sindikat velik ti, da se bomo nanje lah-

Ker seje na pogajanjih in v pogodbi uve- ko zanesli. Naša dol- 
do socialno partnerstvo, je podpisana pogodba žnost je vlagati v človeš-

ja tudi za upravo in povečuje ugled podjet- l-; l “ 
v '» podjetniško pogodbo nismo uredili vseh 
VskSanj,zat0 b°do morali s pogajanji doreči še 

' 'mino nekaj njenih oriloe.

ki kapital."
Sandi Bartol, sekre-

Vs r.""J’ zaiu uouo morau s pogajanji uorcci se tar SDTS: ..Vesel sem, 
>no nekaj njenih prilog. da smo konstituiranje

go" P°dpisom pogodbe postaja sindikat sood- sindikalne konference in 
ria]0renza razmere v Podjetju, še posebej za so- podpis podjetniške ko- 

m mir. Ravno zaradi tega smo se na pogaja- lektivne pogodbe že

v________
Ciril Šešek (desno) in Stane Skok sta sipo podpisu sti 
roki.
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Tudi notranji lastniki so 
lahko dobri gospodarji
Obiskali smo Ančko Gačnik, predsednico Sinlesa v podjetju 
Hoja Galanterija

Ančka Gačnik je od leta 1996 predsednica 
sindikata Sinles v podjetju Hoja Galanterija, d. d., 
v Podpeči pri Vrhniki, v katerem je zaposlena kot 
skladiščnik repromateriala. Je pa tudi predsednica 
območne organizacije ZSSS Ljubljana za lesarstvo, 
podpredsednica izvršnega odbora Sinlesa in 
članica konference Zveze svobodnih sindikatov ter 
porotnica na delovnem sodišču v Ljubljani.

Podjetje Hojaje bilo ustanovlje
no že pred drugo svetovno vojno 
in takrat je delo dobilo kakih 50 
domačinov. Že od začetka so iz
delovali lesno Galanterijo in tudi 
obešalnike, ki so danes glavni iz
delek podjetja.

V letih po vojni je podjetje hitro 
raslo in se razvilo v eno najmoder
nejših tovarn v Sloveniji. Žaposle- 
nih pa je bilo 326 delavcev. Po osa
mosvojitvi Slovenije so se takrat
ne temeljne organizacije združene
ga dela Hoje odcepile od matične
ga podjetja in postale samostojne. 
Razen imena nimajo nič več skup
nega. V Hoji Galanterij i je bilo tak
rat zaposlenih 135 delavcev, zdaj 
pa jih je le še 94. Hoja Galanterija 
ne posluje z velikim dobičkom, po 
besedah Ančke Gačnik se poslov
ni uspeh ponavadi suče okoli po
zitivne ničle. Letos pričakujejo za
radi zaostritve razmer na trgu ne
kaj izgube.

Ančka Gačnik se je v podjetju 
zaposlila leta 1984, aktivno pa se 
je v delo sindikata vključila dve leti 
kasneje. Vse do leta 1996 je bila 
blagajničarka sindikata podjetja, 
pa tudi članica njegovega izvršnega 
odbora. V sindikat je vključenih 82 
delavk in delavcev.

Kakšno je vaše sodelovanje 
z upravo podjetja, ali znate 
prisluhniti eden drugemu? 
Kar sem predsednica sindikata, 

sodelujem že z drugim direktorjem 
podjetja. Sodelovanje z obema lah
ko ocenim kol zelo korektno, di
rektorja sta znala prisluhniti pred
stavnikom delavcev. V podjetju ze
lo dobro sodelujem tudi s tehnič
nim direktorjem.

Ker so zaposleni domačini, kijih 
poznamo, vemo, kako je treba 
ukrepati, ko se pojavijo težave. 
Včasih je treba namreč rešiti tudi 
kakšen čisto zasebni problem. V 
takih primerih je treba nastopati ze-

Ančka Gačnik: Naj bo leto, 
ki se nam bliža, uspešno, 
zadovoljno, polno osebne
ga zadovoljstva in miru. To 
so moje iskrene želje vsem 
bralcem Nove Delavske 
enotnosti.

lo človeško, in včasih se mi zdi, da 
delujem bolj kot mama, ne kot so
delavka.

Naš izvršni odbor ima sedem 
članov. Sestanemo se po potrebi, 
največkrat pa se kar med delom po
govorimo o aktualnih vprašanjih. 
Tako se težave hitreje rešujejo. Svet 
delavcev, sindikat in uprava se se
stanemo vsak prvi torek v mese
cu. Direktor pa mi je na voljo po 
potrebi in sprejme me brez ‘čakal
ne dobe'. To je za sprotno reševa
nje problemov zelo pomembno, te
žave se lahko rešijo, še preden se 
razbohotijo.

Ker znam upravi prisluhniti tu
di jaz, smo dosedaj še pri vseh te
žavah našli ustrezno rešitev.

Na primer?
Ko je bilo pred dvema letoma v 

podjetju zaradi pomanjkanja naročil 
zelo težko, je bila uprava prisilje
na zmanjšati število delavcev. Vod

stvo je takrat prisluhnilo tudi sin
dikatu in smo se reševanja te tež
ke naloge lotili na pravi način. Za
to se z delavci, ki so bili takrat do
ločeni za presežne, lahko srečujem, 
ne da bi morala pred njimi povešati 
oči ali bi mi bilo nerodno. Nekateri 
so se upokojili, presežni delavci pa 
so se, tudi s prizadevanjem podjetja, 
lahko prezaposlili.

Kljub dobremu izidu pa je to bila 
ena najtežjih nalog, kar sem jih v 
sindikatu dotlej opravila. V težkih 
trenutkih, ko mi je že zmanjkovalo 
volje za borbo, sta mi bili v veli
ko pomoč območna organizacija 
ZSSS Ljubljana in Maja Kavec.

Družbeni standard v
podjetju, počitnikovanje,
skrb za zdravje zaposlenih?
Omembe vreden je dogovor z 

vodstvom podjetja, da pošljemo na 
preventivni oddih nekaj delavcev, 
kijih predlaga sindikat. Tako je le
tos po dolgem času odšlo na pre
ventivni dopust šest proizvodnih 
delavcev.

Sindikat bedi tudi nad bolniškim 
staležem. Če je kdo v bolniški, ga 
obiščemo, izvajamo neke vrste 
nadzor. V takšni kontroli sta pred
stavnik delavcev, ponavadi jaz, in 
tehnični direktor, tako da se obo
jestransko prepričamo, da je bol
ni delavec res na bolniški in ne de
nimo pri kakšnem drugem delu. 
Pobuda za to je prišla tudi z delav
ske strani.

Plače, božičnica?
Plače so kot povsod v lesarstvu 

slabe. Naša povprečna plača zna
ša nekaj malega čez 120 tisočakov 
bruto. Plače imamo redno od 
18. do 20. dne v mesecu, razen en
krat, ko so zaradi tehnične napa
ke kasnile za en teden. V teh ča
sih, ter ob tako nizkih plačah, je 
redno izplačevanje plač zelo po
membno za zaposlene. Če-pa plače 
začnejo kasniti, upade delovna 
vnema, v kolektivu se zaneti ne
zaupanje, bojazen, kar vse slabo 
vpliva na delo.

O regresu smo se uprava in sin
dikat dogovorili, da bo izplačan v 
dveh delih. Enega smo že dobili, 
preostanek pa bo izplačan te dni.

Božičnica?
Božičnice letos ne bo, čeprav

S1MJŽ
smo jo lani dobili. Letos podjetje 
namreč malo slabše posluje žara; 
di pomanjkanja naročil. Zadnjetn 
mesece smo delali samo po 36 ur 
na teden. Konkurenca na trguje Zf"
10 huda, zlasti Kitajci, Tajvanci1" 
Poljaki nas prekašajo pri nizkih c"' 
nah, čeprav še ne dosegajo kako- 
vosti izdelave in oblikovanja na
ših obešalnikov. Vendar se prita' 
ko preprostih izdelkih kupci odl° 
čajo predvsem na podlagi cen1 
manj ostalih lastnosti izdelka.

Kdo je lastnik Hoje 
Galanterije?
Hoja Galanterija je leta I997p°' 

stala delniška družba, v kateri sm" 
mali delničarji skupaj 74-odsto1' 
ni lastniki.

Kakšni gospodarji ste 
notranji lastniki? Ali denM0 
lahko kot večinski lastniki 
prisilite upravo k povišanju 
plač?
Tudi če bi mogli, tega najverje* 

neje ne bi storili. Pogoji na trgu50 
zelo trdi, in če s tako rekoč edinj1" 
izdelkom, ki ga izdeluješ, ne trzl 
najbolje, se zavedaš, da bolje 
podjetju ne more biti, kot je. P 
mo poznamo in sami vemo, kak 
je s prodajo naših izdelkov. K0 
lastniki se zavedamo, da je treh*1 
zagotoviti tekoče poslovanje, ^ 
noviti naše stroje. Tako bi lahko d"'
11 na trg še druge izdelke in več ZJ 
služili. Skratka, tudi notranji lasl 
niki se znamo obnašati gospoda", 
no. Resje tudi, da smo zaposle"1 
v glavnem domačini in je prip3; 
nost firmi velika; veliko nam jed1 
tega, da bi podjetje dolgoročno oh' 
stalo. Zato piače niso na prvo111 
mestu, najpomembnejše je, d‘ 
podjetje deluje še naprej.

Ali je direktor kot relativno 
mlad človek novih pogledo* 
in ‘tujec’, neobremenjen s 
preteklostjo Hoje, vnesel 
kak nov element v odnoses 
sindikatom?
Odnos med sindikatom in direh 

torjem Markom Ilaijem je, kot sefj 
že dejala, odličen. To, daje pri^ 
v Hojo od zunaj, da ni krajan, r 
celo prednost. Prej smo si bil'i 
vodstvom morda celo preveč d0 
mači. Kljub temu, daje mlad in1)6 
izkušen, je prinesel več dobrih z;l 
misli.

Ali zdaj, ko imate slabše 
rezultate, direktor ukrepa 
ostreje ali celo napoveduje 
korenite spremembe?
Trenutno imamo dela dovolj11 

delamo tudi ob dozdaj prostih pej 
kih. Direktor seje lotil tako ukf,; 
pov za povečevanje prodaje kot t" 
di notranjega varčevanja pri m" 
terialu ob drugih stroških. Prite|1 
ga podpira večina zaposlenih.ll) 
di sindikat.



|S SiNLgs št. 44/13. december 2001

Pasu, denimo začasi 
Zrrianjšanih plač, ni i 
vidiku? Ali novega 
zmanjševanja števila 
zaposlenih?

pr e' .^fčujemo tako, da 
Leseli|i v mani.še nrostore

'mjdolj ukvarja?
ur^fjbo1-) “ktualna i 
sS^tiste tr. mes

CASSs***

Ja. Vendar delo predsednika sin
dikata tudi v sorazmerno mirnem 
vzdušju, kakršno je pri nas, ni ne 
lahko ne enostavno. Predsednica 
sem postala iznenada, ker je tak
ratni predsednik sindikata odšel 
iz podjetja. Čeprav sem prej že ak
tivno delovala v sindikatu, kot bla
gajnik in član izvršilnega odbo
ra, je bila sprememba zelo veli
ka. Večino dela v sindikatu v pod
jetju namreč opravi predsednik, 
on je gonilna sila sindikata. On se 
dogovarja z direktorjem in uspeh 
je odvisen od njegove trdnosti. 
Delo predsednika ni samo pripra
viti izlet ter novoletno zakusko in 
ozimnico, pač pa še marsikaj dru
gega. Dokler je v tovarni vse v re
du, tako rekoč nihče v sindikatu 
ne pomisli na delo v njem, ko pa 
se prično težave, je za vse, kar ni 
po volji posameznih članov, od
govoren predsednik. Delo sindi
kalista izgleda lažje, kot v resni
ci je. Mislim pa, da sem se kar hit
ro privadila tej aktivni vlogi v sin
dikatu.

Ali se poslužujete strokovne 
pomoči z območne 
organizacije?
Seveda, ne gre pa za velik ob

seg. Kadar pride do težjega vpra
šanja, vedno povprašam za mne
nje. Mislim, daje naše območje v 
vseh pogledih odlično organizira
no. Obračam pa se tudi na pred
sednika in sekretarja ROS.

Ali vas moti, da sindikat 
izbori pravice, ki potem 
veljajo za vse zaposlene? 
Moti, seveda, vendar, ko se grem 

pogajat k direktoiju, vem, da se po
gajam za vse zaposlene, ne samo 
za člane. Tu in tam je kateri od ne
članov za to hvaležen, nekateri čla
ni pa me kritizirajo. Vendar nikdar 
ne odklonim nasveta nečlanom. 
Vrata sindikata pri nas so odprta 
vsem delavcem.

S. R.

Sindikalna lista
December 2001 Gospodarske dejavnosti Javni sektor*

(temelj je SKP (nekdanje
za gospodarstvo) negospodarstvo) 

SIT SIT
Prvi del
1. Dnevnice

- cela dnevnica
(nad 12 do vključno 24 ur odsotnosti)

- polovična dnevnica
(nad 8 do 12 ur odsotnosti)

- znižana dnevnica (od 6 do 8 ur)

3.500.00

1.750.00
1.218.00

4.156.00

2.077.00
1.447.00

2. Kilometrina (od 12. 6. 2001 dalje) 55,41 55,41
(od 27. 6. 2001 dalje) 53,67 53,67
(od 1. 7. 2001 dalje) 51,72 51,72
(od 10. 7. 2001 dalje) 51,66 51,66
(od 18. 9. 2001 dalje) 53,97 53,97
(od 2. 10. 2001 dalje) 51,15 51,15
(od 16. 10. 2001 dalje) 51,03 51,03
(od 30. 10. 2001 dalje) 50,58 50,58
(od 13. 11. 2001 dalje) 49,83 49,83
(od 11. 12. 2001 dalje) 49,26 49,26

3. Ločeno življenje' 85.411,00 60.671,00

4. Prenočišče - povračilo stroškov prenočevanja do višine zneska po 
predloženem računu, ki ga odobri delodajalec

5. Regres za prehrano (od 1. 7. 2001)
- po SKPGD (na delovni dan) 645,00 645,00

Drugi del_____ ______________ _ ___
1. Jubilejne nagrade

- po SKPGD (delo pri zadnjem delodajalcu)
-za 10 let 63.181,00 51.005,00
- za 20 let 94.772,00 76.507,00
-za 30 let 126.362,00 102.009,00

2. Odpravnina ob upokojitvi 427.054,00 642.279,00
oziroma dve plači oziroma tri plače 

delavca, če je to delavca, če je to 
zanj ugodneje zanj ugodneje

3. Solidarnostne pomoči*
- po SKPD - ob smrti delavca

- ob smrti v ožji družini
128.116,00
64.058,00

102.009,00

4. Minimalna plača (od 1. 8. 2001) 92.186,00 92.186,00

5. Zajamčena plača (od 1. 8. 2001) 46.319,00 46.319,00

6. Regres za letni dopust
- najmanj 117.298,00 117.298,00
- ali največ 149.856,00

(70 % povprečne slovenske plače)

* 1. Javni sektor tudi v okviru gospodarskih dejavnosti izplačuje ločeno živ
ljenje po zakonu (Uradni list RS št. 87/97).

2. V javnem sektorju se uporablja zakon, za jubilejne nagrade in solidarno
stno pomoč pa kolektivna pogodba.

Strokovna služba ZSSS
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Izobraževanju odraslih

Dvig izobrazbene ravni 
je naloga vseh socialnih partnerjev

Cilji zaposlovalne politike, kijih vsako le
to predloži Evropska komisija, temeljijo na 
štirih stebrih. Med njimi se moramo še prav 
posebej zamisliti nad povečanjem zaposljivosti 
prebivalstva in ustrezno strategijo izobraže
vanja. Da nam na tem področju ne kaže naj
bolje, lahko razberemo iz publikacije Udeležba 
prebivalcev Slovenije v izobraževanju odras
lih, kije pred kratkim izšla pri Andragoškem 
centru Slovenije.

Delo so avtorji zasnovali kot primerjal
no študijo podatkov, pridobljenih v dveh na
cionalnih raziskavah, in sicer Odrasli pre
bivalci Slovenije v izobraževanju (1987) in 
raziskavi iz leta 1998/99, kije bila del med
narodne raziskave inštituta za izobraževa
nje pri Unescu.

Vseživljenjsko učenje postaja nepogreš
ljiva sestavina življenjskega sloga. Pri tem 
ne gre le za pridobivanje znanja in spretnosti 
za učinkovito rabo sodobne tehnologije, tem
več tudi za uveljavljanje državljanskih pra
vic in odgovornosti, za osebnostni razvoj in 
utrjevanje pozitivne samopodobe, pa tudi za 
uveljavljanje na trgu dela. Zato naj bi pri na
črtovanju razvoja upoštevali najširše zasno
vano vseživljenjsko učenje, povečevanje do
stopnosti izobraževanja ter raznolikost po
ti, oblik, vsebin, metod in prijemov v izobra
ževanju odraslih.

Temeljna ugotovitev študije je, daje Slo
venija med državami z nizko stopnjo ude
leženosti odraslih v programih izobraževa
nja, kar je v popolnem nasprotju z zahteva

mi časa. Najbolj skrb zbujajoče je, da so naj
manj dejavni prav posamezniki iz deprivi- 
legiranih skupin prebivalstva in osebe z naj
nižjo stopnjo izobrazbe. Prav ti so tudi brez 
motivacije za učenje v prihodnje. Med pre
težno nedejavnimi so tudi brezposelni in is
kalci zaposlitve!

Časovna primerjava z raziskavo iz leta 1987 
je pokazala na nekatere pozitivne premike - 
predvsem v odstotkih potencialno dejavnih 
(kar kaže na večjo ozaveščenost o potrebnosti 
izobraževanja), vendar so ti premiki najbolj 
opazni pri tistih skupinah, ki imajo tudi sicer 
boljše izhodišče (zaposlitev, boljši delovni po
ložaj, višja stopnja izobrazbe). Študija ugo
tavlja, da se razlike v izobraženosti, stopnji 
socialne vključenosti in udeleženosti v pro
gramih vseživljenjskega učenja glede na osem
deseta leta ne zmanjšujejo; se celo poglabljajo 
in so izraz čedalje večje družbene razsloje
nosti!

Kaj torej prinaša prihodnost?
Po nekaterih raziskavah naj bi bila v prihod

nje več kot polovica aktivnega prebivalstva 
zaposlena z zbiranjem, posredovanjem, ob
delavo in predelavo informacij, to pa so na
loge, za katere je potrebna najmanj tretja ra
ven pismenosti (od petih; Slovenci se pretežno 
uvrščamo na drugo). Morali bi torej sprejeti 
ukrepe, s katerimi bi začeli spreminjati od
nos državljanov do izobraževanja in doseg
li, da bi se izobraževalo več tistih kategorij pre
bivalstva, ki so deprivilegirane oziroma so pre
težno trajno nedejavne: odrasli (predvsem stari

40 let ali več) z manj kot popolno srednjo šolo- 
zaposleni na delovnih mestih brez odgovor
nosti za nadzor, pomagajoči družinski člani- 
brezposelni, kmetje in gospodinje. V ta na
men bi morali izoblikovati posebne motiva
cijske programe. Glede na 69 odstotkov iz
raženih (nerealiziranih) želja po izobraževa
nju bi morali izdelati strategijo, s katero bi taks 
osebe čim prej pritegnili v programe, tako da 
bi možnosti čim bolj prilagodili potrebam- 
Ukrepi bi se morali nanašati vsaj na dve pod
ročji: delovno (skrajšan delovni čas ozirom-1 
študijski dopust...) in osebno (zagotovljeno 
varstvo otrok, prilagojena organiziranost uče- 
nja in učnih virov, več učenja na daljavo, 
ustrezno svetovanje in mentorstvo).

Podjetja bi morala spodbujati k učenju tu
di najmanj izobražene, pripraviti analizo po
treb glede na izobrazbeno strukturo delovnih 
mest, izdelati izobraževalne načrte, določit' 
individualne izobraževalne cilje in opredeli
ti spodbude. Avtorji menijo, da bi morali bist
veno večjo vlogo pri popularizaciji kultum 
učenja prevzeti sindikati, saj sta povečevanji 
zaposljivosti in socialne ozaveščenosti član
stva tudi v njihovi domeni.

Vse to bi bilo mogoče zagotoviti z uredit
vijo središč za samostojno učenje in s strateški 
odločitvijo države (z vsemi socialnimi part
nerji), da bo uresničila priporočilo Unesco
vega Akcijskega načrta za prihodnost iz leta 
1998: za vsakega odraslega državljana naj t” 
bila ena ura namenjena izobraževanju!

Slavica Borka Kude<

PRAVNA §VETOVALKA
Lučka Bohm, svetovalka 
predsedstva ZSSS____

O odpravnini 
je treba 
dobro 
razmisliti

Vprašanje: Po podjetniški kolektivni pogod
bi gre trajno presežnim delavcem odpravni
na v višini ene mesečne plače za vsako leto dela 
pri delodajalcu. Dva delavca zanima odprav
nina in sprašujeta, kdaj se bosta lahko upo
kojila. Prvi delavec je bil rojen 29. 3.1950 in 
ima dva otroka. Dne 30.11. 2001 bo dopol
nil 33 let delovne dobe, dokupi pa lahko še 
18 mesecev vojaškega roka. Drugi delavec se 
je rodil 8. 12. 1945 in bo 31.12. 2001 dopol
nil 36 let in 8 mesecev delovne dobe. Je de
lovni invalid.

Odgovor: Moški se praviloma smejo starost
no upokojiti, ko so stari vsaj 58 let. Edini izje
mi sta invalidska upokojitev in beneficirana de
lovna doba. Prvi delavec ne izpolnjuje nobene
ga od teh dveh kriterijev. Upokojiti se bo moral 
torej po predpisih, ki veljajo za vse. Starost 58 
let bo dosegel šele leta 2008. Do tega leta bo do
polnil oba upokojitvena pogoja. Brez dokupov 
bo polno delovno dobo 40 let dopolnil 
31. 11.2008. Odmeijena mu bo starostna pokoj
nina brez kakršnih koli odbitkov. Če pa bi si do
kupil še 8 mesecev in 1 dan pokojninske dobe 
na račun vojaškega roka, bi se lahko upokojil že 
na svoj 58. rojstni dan 29. 3. 2008. Po mojem 
se mu to ne bi izplačalo.

Zaradi upokojitve brez čiste delovne dobe (v 
40 letih pokojninske dobe bi imel namreč tudi 
8 mesecev dokupljene dobe na račun vojaške
ga roka) bi imel do smrti precej nižjo pokojni
no. Leta 2008 bo namreč za moške veljala že tako 
imenovana polna starost 62 let in 6 mesecev. Ker 
ima dva otroka, bi zanj veljala za 11,25 meseca 
nižja polna starost. Če bi se upokojil na svoj 
58. rojstni dan, bi bilo to torej celih 18,75 me
seca pred polno starostjo. Zato bi mu do smrti 
odtegovali kar 5,625 odstotka pokojnine. Po mo
jem bi bilo res neumno zaradi za 8 mesecev zgod

nejše upokojitve biti do smrti ob tolikšen del p°' 
kojnine. Ampak to možnost ima in samo on 
kaj je zanj pomembno: zgodaj v pokoj ali viši11 
pokojnina.

Drugi delavec je delovni invalid, ki je bil k°' 
nec leta 1999 že dovolj star in imel dovolj P° 
kojninske dobe, da še lahko računa na predel' 
no upokojitev po predpisih, ki so veljali do konca 
tistega leta. Predčasno se bo lahko upokojil n*1 
svoj 58. rojstni dan, to je 8. 12. 2003. Leta 2^; 
bo delavec imel že 38 let in 6 mesecev pokrtl 
ninske dobe. Predčasna pokojnina je precej nPJ 
od starostne pokojnine. Za 38,5 leta pokojn'" 
ske dobe bo imel 80 odstotkov odmere pokoj 
nine od pokojninske osnove.

Od te pokojnine pa se mu bo do 63. rojstni
ga dneva zaradi predčasnosti upokojitve zPlZ
odtrgaval po 5 odstotkov. Zavedati se mora, 
je odločitev o predčasni upokojitvi samo njeg0'1^ 
Nihče ga ne more prisiliti, da se res predčasj1 
upokoji. Ker ima do upokojitve manj kot 5 
in ker je delovni invalid, ga delodajalec zae 
krat ne more odpustiti brez njegovega sogl**8-) . 
Če bi na delu vzdržal še do polnih 40 let P0^0., 
ninske dobe, to je do 30. 4. 2005. bi njegova 
kojnina znašala 82,25 odstotka pokojninske 
nove brez odbitkov.
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Shipovi delavci ne vidijo več izhoda
^ Mengeškem Skipu so se delavci odločili, da gredo raje na zavod za zaposlovanje, 
°t> da bi še naprej prenašajli agonijo podjetja

Jfp?slemni V mengeškem podjetju SKIPje, 
ieti aZe’ VSCSadovolj: vidnega ‘umiranja’ pod- 
li;in Zac^nja *eta’ odkar so se preselili iz Ljub- 
nin eiV .MenSeS- vočkratnih težav pri izplačeva- 
kak k C 'n 'nicglendi’ obljub direktorja o tem, 
c °7 Poravnal zaostale obveznosti do delav- 
kon t ° S? se ta teden odločili izkoristiti za- 
^ahj 0.mo^nost> da po treh mesecih brez plače 
ter: ,VaJ° Prekinitev delovnega razmerja brez ma- 

13 n*h posledic zase. Podjetje pa bodo tožili 
^^izplačane plače v letošnjem letu. 

po | . 0 brezizhodnem položaju se počutijo za- 
loč:,eni v Skipu, kaže podatek, da so se raje od- 
bi { 'Za 0dhod na zavod za zaposlovanje, kot da 
Ve^e naPrej čakali na izpolnitev obljub uprave. 
rosJna nied njimi namreč sodi zaradi svoje sta- 
član rd le^ie zaposljive. Povprečna starost 28- 
■ r skega kolektiva je že 48 let, 12 delavcev pa 
Je^nhmed5() in 55 let. 
razl^M^I6 Pognalo v skrajne ukrepe, sta nam 
roŠe° • 3 stavkovnega odbora Ignac Ko
že mVn Dragonja. Delavci Skipa namreč 
Prei eSeC C'n' stavkajo, ker od avgusta dalje ne 

J majo plač in tudi ne vedo, kdaj jih spet bodo. 
lt)Jo avko sm° napovedali sedmega novembra 
ne v, Za&H novembra; kdaj je bo konec, pa 
s0n ■m°’ Jtam je dejal Ignac Korošec. “Razlog 
av2, '''Pktčane plače. Podjetje nam je dolžno za 
tepLS odstotkov plače in celo plačo za sep- 
smo er l®r oktober. Zaradi neizplačanih treh plač 
jetie S aVkali že lani aprila in maja. Takrat je pod- 
pla>c ?0Pustil° pod našim pritiskom in nam iz- 
kih 7’°yVse’ barje bilo dolžno - v nekaj obro- 
rHora|C7'av.ba ni bilo konec. Letos spomladi je 
dj n san<bkat spet pritisniti na direktorja zara- 
je upr;nih izplačil plač. Po našem pritisku se 
Toda o ir ubi°nila in do avgusta smo imeli mir. 
je nek . arsrno v novih prostorih v Mengšu, se 
v°sti r>i Tj • avcev naveličalo stalne negoto- 
Podj®e<le izplačila plač in so zapustili Skip. Zdaj 
regres ” t0Ži->° za zaostale plače in neizplačan

° kolektivnem dopustu letos pa se je začelo

znova. Uprava je težave 
razlagala s premalo naro
čili in pritiskom upnikov, 
češ da potem zmanjka 
denarja za plače zapos
lenim. In je, kot je pove
dal Korošec, od avgus
tovskih plač odtrgala pe
tino, septembra in oktob
ra pa plač sploh ni izpla
čala. Da bi pripravil di
rektorja do izplačila za
ostalih plač, seje sindi
kat najprej odločil za 
stavko, ki ji direktor Bo
rut Gorup, po pripovedo
vanju Jožeta Dragonje in 
Ignaca Korošca, oporeka 
zakonitost, ne da bi po
jasnil razloge za svoje 
mnenje. Stavkajoči pa se 
opirajo tako na mnenje 
inšpekcije za delo kot sindikalne pravne službe, 
ki stavko ocenjujejo kot legalno in zakonito.

“Namesto da bi nam podjetje izplačalo zaos
tanke, nas je direktor najprej silil dokončati ne
ko naročilo, češ da bo po prejemu plačila zanj 
lahko deloma ugodil našim zahtevam,” nam je 
povedal Jože Dragonja. "Izplačati je bil priprav
ljen 20 odstotkov avgustovske plače in 44 od
stotkov septembrske. Na to pa nismo pristali in 
smo hoteli, da nam izplača zaostali del plače za 
avgust in vso septembrsko plačo. In dela nismo 
hoteli dokončati, saj se nam je zdela obljuba pre
več ‘meglena’.”

Delavci Skipa so zaskrbljeni in ogorčeni hkrati, 
saj so prepričani, da podjetje ta čas, kar ni plač, 
tudi ne poravnava prispevkov za socialno in 
zdravstveno zavarovanje zaposlenih. Avgusta so 
celo, kot sta nam zatrdila predstavnika stavkov
nega odbora, prejeli tistih 80 odstotkov plače kar 
‘pod mizo’, brez kakršnekoli dokumentacije ali 
obračuna.

Ignac Korošec (desno) in Jože Dragonja: Zaposleni smo 
se trudili do zadnjega, da problema ne bi zaostrili do konca. 
Zdaj pa ne vidimo več drugega izhoda.

Bo premoženje bivše 
"letalne kupil konzorcij?

Č3f 
>flC;
U:
$
Krf
jj

<Ieja| ! orabi župan Boris Sovič je pred dnevi imu veiiKo viozitt v oonovo m modernizacijo 
a8onii a., staJaJ0 realne možnosti za končanje rajanih proizvodnih objektov in naprav. Ce

tflf £ "J6 Metalne ECCE v stečaju. ^ ci... _________
iP' stečaprUV-ie ste^ajni senat poskušal premoženje 
J nanje .8a.dolžnika Prodati že na treh dražbah,
</ ja, ijj m Pnšel noben kupec. Zdaj pa so podjet- 
i# 'lefo'P<)!duici° na lokaciji Metalne, oblikovala 
5*f Celo* alen konzorcij kupcev. Taje pripravljen 

lj | ao Premoženje Metalne ECCE kupiti za oko- 
»sj* sq dosj1 • arde tolariev’ v upniškem odboru pa 
kll'! ste^j' CJ Upad’ da bodo s prodajo premoženja 
/ iev.7ai?a dolznika iztržili 2,5 milijarde tolar- 
’oi Pravliennerfsirani kupci takšne kupnine niso pri- 

1 plačati, ker bodo morali bodoči last

niki veliko vložiti v obnovo in modernizacijo dot-
bo-

do upniki, med katerimi so Slovenska razvojna 
družba, nekatera energetska podjetja in banke, 
pristali na prodajo za omenjeno ceno in če bo 
takšno odločitev sprejel tudi stečajni senat, bo
do novi lastniki lahko razširili proizvodnjo in v 
letu dni odprli 150 novih delovnih mest.

Če do prodaje metalne ne bo prišlo, pa grozi 
nevarnost, da se bodo nekateri dosedanji najem
niki proizvodnih prostorov Metalne ECCE v ste
čaju preselili na druge lokacije, s čimer bi Ma
ribor izgubil več kot 400 delovnih mest.

T. K.

Ker se lastniki Skipa nočejo odločiti, da bi pod
jetje kljub vse slabšemu položaju zapeljali v ste
čaj, obveznosti do zaposlenih pa tudi ne porav
navajo, so se delavci zatekli po pravno pomoč 
na ljubljansko območno sindikalno organizaci
jo ZSSS. Po nasvetu se bodo za svoje pravice 
bojevali na treh frontah. S stavko bodo v pod
jetju pritiskali na direktorja, naj vendarle izpolni 
obveznosti. Hkrati bodo začeli sodni postopek 
za izterjavo neizplačanih plač. Uprava bo dobi
la predtožbeni opomin, naj v enem mesecu iz
polni finančne obveznosti do zaposlenih, sicer 
bo sledila tožba. Inšpekciji za delo pa bodo pri
javili, da ne dobivajo plač; ta bo podjetju nalo
žila, naj plače začne izplačevati v roku 30 dni, 
če ne, se bo začel postopek za prehod delavcev 
na zavod za zaposlovanje.

Poskusili smo govoriti tudi z direktorjem Skipa 
Borutom Gorupom, vendar priložnosti, da bi po
vedal svojo plat zgodbe, kljub drugačnemu za
gotovilu ni izkoristil. Ko smo poklicali v pod
jetje ob dogovorjenem času, nam je Ranko Ti
ča, donedavna predsednik sindikata v Skipu, po
vedal, daje direktor odšel že pred dvajsetimi mi
nutami in da ga ne bo tisti dan več nazaj. Po
skusili smo še z mobitelom, pa ‘številka trenutno 
ni bila dosegljiva’. Gorup je vodenje Skipa pre
vzel lani spomladi, vendar se je ‘barka’ še na
prej potapljala. Naročil, v Skipu izdelujejo cis
terne za hranjenje plinov in olj ter kovinske kon
strukcije po naročilu, je bilo kljub zamenjavi di
rektorja vse manj. Delavci so prepričani, daje 
za to krivo vodstvo podjetja, češ da izdelkov, glav
ni so plinske cisterne, ne zna prodajati. Zaradi 
pomanjkanja dela je že dlje časa po nekaj de
lavcev na čakanju. Zato delavci tudi potem, če 
bi uprava le izplačala svoje obveznosti do njih, 
v podjetju ne vidijo prihodnosti.

“Nismo za stečaj, ta nam ne bo koristil, saj smo 
vsi zaposleni že skoraj prestari za iskanje nove 
zaposlitve,” nam je na koncu razgovora dejal Ig
nac Korošec. "Zato smo poskusili res vse, da do 
te skrajne ‘rešitve’ ne bi prišlo. Toda zdaj smo 
na koncu z idejami. Ne vidimo več izhoda ne 
za naše sedanje ne za prihodnje težave v Skipu.”

S. R.
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Plače prejemajo vsi, marsikje 
bodo dobili tudi božičnico

V času globalizacije postajajo informatika, pro
met in zveze najbolj pomembne gospodarske pa
noge. Od njihovega razvoja bo v veliki meri od
visen razvoj celotnega gospodarstva v določe
ni državi. Kako se te dejavnosti razvijajo pri nas? 
Kakšen je položaj delavcev v prometu in zve
zah? O teh in še nekaterih vprašanjih smo se po
govarjali z zaupniki Sindikata delavcev prometa 
in zvez Slovenije iz podjetij.

V Avrigu so posodobili vozni 
park in povišali plače

V našem podjet
ju je zaposlenih ne
kaj več kot 200 de
lavcev. Podjetje, ki 
ima redne avtobus
ne proge od Bovca 
in Postojne do Pre
zida na Hrvaškem 
in Kozine, ima so
doben vozni park. 
V zadnjem času je 
podjetje kupilo 16 
novih sodobnih av
tobusov. Za poso- 

Emil Prohan, Avrigo, dabljanje voznega 
Nova Gorica parka moramo skr

beti že zaradi zako
na o prevozu šolskih otrok. Zato nas toliko bolj 
moti, ker ta zakon pri nas očitno ne velja za vse 
enako, saj nekateri zasebni avtobusni prevozniki 
šolarje še vedno vozijo s starimi avtobusi, za vo
lanom pa so marsikdaj šoferji, ki so bili inva
lidsko upokojeni. Večja avtobusna podjetja si česa 
takšnega ne morejo in ne smejo dovoliti.

Poslovni rezultati podjetja so se v zadnjem času 
nekoliko izboljšali. K temu prispeva tudi sub
vencija v višini 13 tolarjev za vsak prevožen ki
lometer na rednih avtobusnih progah v javnem 
potniškem prometu, ki jo zagotavlja država. Za 
to državno pomoč smo se borili tudi v našem sin
dikatu. Seveda pa ta subvencija, ki pomeni ko
rak k reševanju razvojnih zagat avtobusnega pot
niškega prometa, ne more trajno rešiti položaja 
avtobusnih podjetij.

Zaradi boljših poslovnih rezultatov podjetja 
seje izboljšal tudi gmotni položaj zaposlenih. 
Ravno na začetku tega meseca so se plače v na
šem podjetju, ki so bile doslej tri odstotke nad 
ravnijo iz kolektivne pogodbe, povišale za 10 od
stotkov. Regres za letni dopust smo dobili v ce
loti in v gotovini. Po dogovoru s sindikatom je 
vodstvo prvi del regresa v višini 30.000 tolar
jev vsem zaposlenim izplačalo marca, drugi del 
pa junija. Za takšen način izplačila smo se do
govorili, ker so bile februarske plače nekoliko 
nižje.

Delavci redno prejemamo tudi regres za pre
hrano, kije za 30 odstotkov višji, kot določa ko
lektivna pogodba. Po kolektivni pogodbi pa nam 
podjetje vrača stroške prevoza na delo in z de
la. V sindikatu se pripravljamo na pogajanja za 
božičnico.

Opozoriti moram, da zakon o varnosti v cest
nem prometu še vedno ni spremenjen in da je 
še vedno krivičen do poklicnih voznikov. Če de

Zdravko Bobnarič, 
Avtobusna postaja 
Ljubljana

nimo poklicni voznik v času dopusta vinjen vozi 
traktor po lokalni cesti in ga pri tem dobi poli
cija, ostane brez dovoljena za delo. Mislim, da 
je zakon prestrog do poklicnih voznikov in da 
jim pravzaprav krati človekove pravice, saj v za
sebnem življenju niso izenačeni z drugimi dr
žavljani. Stanovske organizacije bi morale za zaš
čito pravic voznikov storiti več, saj država očitno 
nima interesa, da bi na tem področju sama kaj 
spremenila.

Kdaj bo Ljubljana dobila novo 
avtobusno postajo?

V našem podjet
ju je zaposlenih 35 
delavcev, ki oprav
ljamo servisno de
javnost za domače 
in mednarodne av
tobusne prevozni
ke. Poleg tega pa 
opravljamo tudi do
datne dejavnosti. 
Tako opravljamo še 
dejavnost turistič
nih agencij, razvili 
smo sodoben infor- 
macijski sistem z 
lastnim klicnim 
centrom. Prizade
vamo si, da bi infor

macijski sistem izpopolnili tako, da bi lahko dajali 
potnikom podatke o vseh avtobusnih linijah v 
Sloveniji.

Naš naj večji problem je zastarela avtobusna 
postaja, ki ima 32 peronov. Država in mesto sta 
gluha za vse pozive, da bi bilo potrebno avto
busno postajo v glavnem mestu urediti. Naše pod
jetje ima sicer načrte za to, vendar se tako veli
ke investicije ne moremo lotiti sami. Mnogi pot
niki nas opozarjajo, daje za Ljubljano sramo
ta, da nima sodobnejše avtobusne postaje, ki jo 
premore vsako malce večje mesto. Če dežuje, 
morajo potniki na avtobuse čakati dobesedno na 
dežju.

Ekonomski položaj zaposlenih v našem pod
jetju že peto leto stagnira, saj se plače v tem ob
dobju skoraj niso spremenile. Trenutno sicer ima
mo plače nekoliko nad kolektivno pogodbo in 
v povprečju potniškega avtobusnega prometa, 
vendar smo jih pred leti imeli veliko boljše.

Res pa je, da fizični obseg prometa upada, 
zato je danes v našem podjetju tudi manj za
poslenih, kot jih je bilo nekoč. Subvencije, ki 
jih država namenja avtobusnim podjetjem za 
prevoženi kilometer na rednih linijah, so sicer 
zavrle stagnacijo avtobusnega prometa, vendar 
pa po moji presoji samo za leto ali dve. Da se 
število potnikov na avtobusih ne bi še spet 
zmanjševalo, bodo potrebne bolj korenite spre
membe.

Na izboljšanje avtobusnega prometa v Ljub
ljani so v zadnjem času vplivale tudi parkirni
ne. Zaradi sprememb o organizaciji šolske mreže 
in usihanja gospodarstva pa se je število potni
kov v zadnjih letih zmanjšalo in ni verjetno, da 
bi spet dosegli nekdanje številke. Javnim pre

Alojz Hajdinjak, Avto
busni promet Murska 
Sobota

voznikom škodujejo nekateri zasebni avtopre
vozniki, ki opravljajo dejavnost tako rekoč na 
črno. Nekateri uporabljajo kar divja postajališ
ča. Nekateri vozijo avtobuse s tujo registracijo- 
Gre zlasti za prevoznike iz držav na območju nek
danje Jugoslavije. Pravna država bi morala za
gotoviti spoštovanje zakonitosti, s tem pa bi pre
prečila tudi nelojalno konkurenco.

Šoferji smo na takšen tempo 
življenja že navajeni

Čeprav ima naše 
podjetje soliden 
vozni park, skrbi tu
di za razvoj. Zato 
nenehno moderni
zira vozni park in 
obnavlja objekte- 
Zaposleni imamo 
plače nekoliko nad 
kolektivno pogod
bo. Regres smo do
bili po kolektivni 
pogodbi - nekaj 
sredstev pa je pod
jetje pustilo za bo
žičnico. Prejema
mo tudi regres za 
malico. Podjetje za

poslenim vrača tudi stroške prevoza na delo in 
z dela. Zaposleni pa dobimo tudi nekaj prosti!1 
vozovnic za naše proge. Sicer pa v podjetju ni
mamo konfliktov. Življenje in delo nas šoferjov 
zares ni lahko, vendar smo na takšen tempo živ" 
Ijenja že navajeni.

Razmere v panogi se 
poslabšujejo

Pogoji, v kateri!1 
poslujejo podjetja 
v naši panogi, sev 
zadnjem času mn!' 
ce poslabšujejo 
enako pa velja nf 
di za ekonornsk1 
položaj delavce'- 
Tovornjakarji im3' 
jo manj poslov, Št6' 
vilo potnikov v jnv' 
nem avtobusnen1
cestnem prome111 
še naprej upad3- 

Cvetka Gliha, sekte- cestna podjeiJ* 
tarka Sindikata de- imajo manj narod1 
lavcev prometa in in dela. špedicij3^ 
zvez Slovenije pa gre vse težje-^

Telekomu mor^ 
delavci čedalje več delati za svoje plače, moc11 
pa se je povečal tudi obseg dela na Pošti Sl 
veruje. Postci povečuje tudi komercicilne storil ^ 
zato morajo zaposleni marsikdaj že dobese 
no garati, da opravijo vse, kar se od njih 
čakuje. Realna rast plač v naši panogi je r3^ 
no takšna, da za rep lovimo republiško povpre 
je, čeprav velja naša panoga v času glob31', 
cije za eno najhitreje rastočih dejavnosti- 
pa je, da se v naši panogi še ni zgodilo (ra
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Uidi v gostinstvu in turizmu preveč 
zaposlovanja in dela na črno

Na programu seminarja SGiT v Kranjski Go-
Ip i?i erem smo poročali v prejšnji številki, je bilo f-'■ ■ ■ • r J J ’na črno. Držav ' ° tUt*' 'n zaposlovanje i 
trst111 Se^retar ®ranko Omerzu, kije v minis- 
g Vu Za delo, družino in socialne zadeve od- 

oren za to področje, je najprej poudaril, dajezai
lavciPoslovanje in delo na črno krivično do de- 
Ca ^v’ za delodajalce pa nelojalna konkuren- 
o ' . Je tega pojava preveč tudi na področju 
vito StVa inturizma- Z njim se lahko učinko- 
skUpaj0Padej° samo vs‘ tr'Jc socialni partnerji

ne .^DHavljavci so bili v kritični zlasti do prav- 
Sili rzave- Delavci, ki so zaradi preživetja pri- 
je„JI1 P0Pr'jeti za delo na črno, bi namreč svo- 
za d ^ dajalca z veseljem prijavili inšpekciji 
Pa °’ verjcli v njeno učinkovitost. Žal 
^ ‘^kda, tako, da delavec, ki kaj razkrije, 
zao ' Še de!° na črno- delodajalec pa čez čas 
g6g P^janje istega dela na črno zaposli dru-

držmf razPravliavcev je opozorilo na zlizanost 
Ped" • 11 n|d'likov in podjetnikov oziroma me
je v lerjev zlasti na lokalni ravni. Menili so, da 
ode f11' vf ro^’ da zoper nepravilnosti nihče od 

0rnih ne ukrepa, čeprav zanj vedo vsi.

Udeleženci seminarja so tudi opozorili na de
lodajalce, ki delavcem izplačujejo samo zajam
čene plače, nekaj gotovine pa jim dajo kar v 
roke in se tako izognejo plačilu davkov in pri
spevkov. Delavci, ki na to pristanejo, pa so pri
zadeti, ko gredo na bolniško, ko morajo vzeti 
kredit ali ob upokojitvi.

Delodajalci naj izplačajo 
božičnico

Sindikat delavcev gostinstva in turizma Slo
venije je delodajalce pozval, naj v skladu z 
določili splošne kolektivne pogodbe za gos
podarske dejavnosti, kolektivne pogodbe za 
dejavnost turizma in gostinstva in določili za
kona o minimalni plači v decembru zagoto
vijo izplačilo dela plače iz naslova uspešnosti 
poslovanja.

Priporočilo utemeljujejo z velikim zaosta
janjem rasti plač v dejavnosti, zamudo pri po
gajanjih za novo izhodiščno plačo - predvsem 
zaradi delodajalcev - in nenazadnje tudi s po
večanimi in izboljšanimi fizičnimi kazalci dela 
v dejavnosti.

Več sindikalnih zaupnikov je menilo, daje 
inšpektorjev za delo premalo, da so preskromno 
opremljeni (nekateri nimajo niti mobitelov in 
telefonskih aparatov z odzivniki, zato delavci 
z njimi težko vzpostavijo kontakt). Po mnenju 
nekaterih v državi očitno ni dovolj politične vo
lje, da bi na področju delovnopravne zakono
daje zavladal red in da delavcev ne bi bilo več 
mogoče tako grobo izkoriščati. Veliko je bilo 
tudi pripomb na delo študentskih servisov, saj 
včasih delodajalci delavcem ob sodelovanju nji
hovih otrok plačujejo delo na črno kar kot štu
dentsko delo.

Več sindikalnih zaupnikov in funkcionarjev 
je povedalo, da so inšpekcijo za delo in pristojna 
tožilstva že večkrat opozorili na zaposlovanje 
na črno in na druge oblike izkoriščanja delav
cev, vendar pravega odziva s strani državnih or
ganov ni bilo.

Ivan Jurše je zato predlagal, naj udeleženci 
seminarja vlado pozovejo, naj imenuje večje 
število inšpektorjev za delo. Vendar pa tega niso 
storili, saj je Karmen Leban povedala, da so to 
že naredili, vendar konkretnih rezultatov še ni 
bilo.

r. K.

'j r i

iie U| fr.e<Jkkih izjem), da delavci na plačilni dan 
alne v ^‘'i plač. Zaradi tega je občutek soci- 
Večii .f171081' delavcev v naši panogi nekoliko 
ne |0t V t'st‘^ panogah, kjer delavci nikoli 

Naš - J k>0^° dobili plače. 
gajanjNOdikat se bori za delavske pravice s po- 
Zazahte^ckzava ne bo pokazala razumevanja 
v pa Ve delavcev, se lahko sedanji socialni mir 
Za p.. aitro poruši. Oba ministra - minister 
- sta j1161 'i minister za informacijsko družbo 
s°Cj | 0S ej pokazala premalo razumevanja za 
janju st1° Partnerstvo. Prav bi bilo, da bi razvi- 
svetii. 0Cla'nega dialoga v obeh dejavnostih po- 

a več pozornosti.

Ds igebodo posledice napada

m

Naša panoga se 
je v svetovnem me
rilu po napadu na 
ZDA znašla v po
vsem novih okoliš
činah. V svetu so 
nekatera letalska, 
poštna, špedicijska 
podjetja to že moč
no občutila, pri nas 
pa na srečo posledic 
napada na ZDA v 
poslovanju podjetij 
še ni čutiti. Vseka
kor pa sedanje raz
mere terjajo od za
poslenih v naši de
javnosti dosledno 

lih varn izvajanje predpisa-
Hes p .ost'1|h ukrepov in večjo zbranost pri delu.

'c’ da se v nekaterih podjetjih delodajalci

'V<>*

že izgovarjajo, da imajo zaradi novih razmer višje 
stroške in manj prometa.

Sicer si v našem sindikatu prizadevamo, da so 
sindikalni zaupniki vedno z vsem na tekočem. 
Sproti opozarjamo na probleme in jih poskuša
mo reševati. Zato tudi naš sindikat verjetno pri
speva k temu, daje v panogi socialni mir. Ven
dar pa se morajo pristojni v državi zavedati, da 
se lahko ta socialni mir hitro spremeni v soci
alni vihar, če se gmotni položaj delavcev ne bo 
začel izboljševati.

Za uspešno delo našega sindikata imajo naj
več zaslug sindikalni zaupniki v podjetjih, ki so 
marsikdaj v najtežjem položaju. Brez njih ne bi 
mogli veliko storiti, saj so ravno oni tisti, ki redno 
komunicirajo s članstvom.

Pošta Slovenije spoštuje 
kolektivno pogodbo

V naši poslovni 
enoti je 272 zapos
lenih. Obseg pošt
nih storitev se iz le
ta v leto povečuje, 
zato imamo tudi 
poštni delavci čeda
lje več dela.

Delavci imamo 
plače po kolektivni 
pogodbi. Prejema- 
mojih redno in ved
no natančno na pla
čilni dan. Tudi re
gres za letni dopust 
smo dobili izplačan 
po kolektivni po
godbi, enako pa ve

lja tudi za regres za malico in povračilo stroš

Sonja Gomboc, Pošta 
Slovenije, PE Murska 
Sobota

kov prevoza na delo in z dela. Na pošti 13. pla
če nimamo, zato pa nam podjetje 10. decembra 
in 10. januarja izplača dodatek za povečan ob
seg dela. Reči moram, da podjetje dosledno spoš
tuje kolektivno pogodbo, zato večjih problemov 
nimamo. Seveda pa v tako velikem kolektivu ved
no prihaja do problemov ali odprtih vprašanj. Te 
rešujemo na ravni poslovne enote s pogovori in 
pogajanji z vodstvom enote, ki ima zelo korek
ten odnos do sindikata. Reči moram, da ima ko
rekten odnos do našega sindikata tudi vodstvo 
Pošte Slovenije.

V zadnjih letih so se na Pošti Slovenije izbolj
šali tudi pogoji za delo, saj je bilo obnovljenih 
ali na novo zgrajenih veliko objektov.

Sindikat delavcev prometa in zvez na pošti dob
ro dela, zato se povečuje tudi njegov ugled med 
zaposlenimi. Število članov v našem sindikatu 
je v zadnjem času močno naraslo, kar kaže, da 
nam delavci zaupajo. Njihovo zaupanje je upra
vičeno, saj si naš sindikat prizadeva za spošto
vanje delavskih pravic in za uveljavitev intere
sov delavcev. Po potrebi delavce zastopamo tudi 
v disciplinskih postopkih, nudimo jim pravno po
moč, ob nesrečah jim pomagamo s solidarnost
nimi sredstvi in podobno.

Naša sindikalna podružnica se tvorno vklju
čuje tudi v delo celotnega Sindikata delavcev pro
meta in zvez Slovenije, ki deluje zelo dobro. Sin
dikalni zaupniki smo še posebej zadovoljni z raz
ličnimi oblikami izobraževanja in usposabljanja, 
ki jih za nas organizirata Cvetka Gliha in Bra
ne Mišič. Za pomoč sindikalnim zaupnikom v 
podjetjih jima obema velja iskrena zahvala. Zdi 
se mi, da se tudi zaradi uspešnega dela sindika
ta položaj delavcev na področju prometa in zvez 
vendarle postopno izboljšuje.

71 K.
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»Fantje, ali ste videli, kako so se med seboj sprli zdravniki,« je pred 
dnevi pri malici v naši tovarniški menzi dejal rezkar Vili. »Ne morejo 
se zediniti v tem, kakšna je razlika med zmoto ali napako.«

»Meni ni jasno, zakaj se prepirajo,« je z roko zamahnil skladiščnik 
Rudi. »Med zmoto in napako ne vidim nobene razlike. Če ga polomiš, 
ga polomiš in pika!«

»Tudi meni se zdi, da gre pri zmoti in napaki za eno in isto stvar,« 
je dodal strugar Lojze. »Če se človek zmoti ali če naredi napako, so 
posledice vedno enake!«

»Točno tako je!« je vzkliknil mizar Tone. »Poglejte: ko sem se po
ročil s svojo ta staro, sem se zmotil, ker je zame predobra; ko je ona 
vzela mene, pa je naredila veliko napako, da se je poročila s takšno 
izgubo. Zdaj pa oba nosiva enake posledice svoje zmote oziroma na
pake.«

»Oh, presneti dedci, vsako stvar znate obrniti sebi v prid,« se je raz
burila kuharica Spela. »Tone, resnica 
je drugačna. Ti si bil za svojo zmoto 
nagrajen, saj imaš zdaj čudovito sop
rogo. Tvoja žena pa je bila za svojo na
pako hudo kaznovana, saj mora v za
konu prenašati zanikrnega dedca. Očit
no obstaja neka razlika med zmoto in 
napako!«

»Tako pravi tudi naš direktor,« se je vključila v pogovor direktorje
va tajnica Eleonora. »Direktor pravi, da napak v podjetju ne bo tole
riral, zmoti pa se lahko vsak!«

»Naš direktor naj bo kar lepo tiho, saj iz dneva v dan dela samo 
napake,« se je razburil Vili. »Prejšnji mesec je sklenil takšno pogod
bo, ki je ob naši zastareli tehnologiji v pogodbenem roku sploh ni bi
lo mogoče uresničiti. Zato bo zdaj naše podjetje plačalo naročniku 
višje zamudne obresti kot je ves posel vreden!«

»Direktor trdi, da ni naredil napake, temveč je pogodbo sklenil v 
zmoti. Mislil je, da bodo v proizvodnji naročeno uspeli narediti,« je 
pojasnila Eleonora. » Vidite, ravno v tem je razlika med napako in zmoto.«

»Naš direktor je lani za milijon mark kupil tudi nepotreben stoj, ki 
ga nismo še nikoli pognali, ker ga v tovarni nihče ne potrebuje,« je 
zarobantil Lojze. »Eleonora, kaj je zdaj to: napaka ali zmota?«

»Direktor pravi, da gre za zmotno presojo okoliščin!« je odvrnila

Eleonora. »On je pač misli, da bomo stroj potrebovali, kasneje pa se 
je izkazalo, da je bila njegova presoja zmotna.«

»Ali direktor prizna vsaj to, da je storil napako, ko je zaposlil ra
čunovodjo, ki se je izkazal za goljufa?« je vzkliknil Rudi.

»Nikakor!« je odvrnila Eleonora. »Pravi samo, da ga je računo
vodja hudo razočaral in da se je v njem hudo zmotil.«

»Zakaj pa se ni pozanimal, kaj je naš računovodja počel, predno 
ga je zaposlil?« se je razburil Rudi. »Saj so vrabci na vejah čivkali, 
da je bil zaradi več goljufij že v zaporu!«

»Direktor pravi, da je bil v zmoti, ker ni poslušal ljudi,« je odvrni
la Eleonora. »Zmoti pa se lahko vsak, saj je motiti se človeško!«

»Zakaj pa je potem direktor dal na disciplinsko komisijo strugarja 
Jureta, ki je zlomil nož v stružnici?« je zajedljivo povprašal Vili. » Tudi 
to se lahko zgodi vsakemu!«

»Oh, to pa ni res!« je odvrnila Eleonora. »Direktor je rekel, daje 
Jure naredil veliko napako. Moral bi 
vedeti, da z nožem ne sme tako pritis
kati na jeklo, saj ima mojstrski izpit!«

»Zakaj pa je moral plačati odškod
nino mizar Tone?« je ponovno vpra
šal Vili.

»Zato, ker je naredil pri delu veliko 
napako in mu je počila najlepša hras

tova deska,« je odvrnila Eleonora. »Direktorpravi, da bo v tej tovarni, 
dokler bo on direktor, vsak sam plačeval za svoje napake!«

»Jaz na tem svetu nič več ne razumem!« je zarobantil Vili »Ali sem 
nor jaz ali pa si nora ti Eleonora?«

»Tega vendar ni težko razumeti,« se je vključila v pogovor mlada 
praktikantka Suzana. »Kadar naredijo kaj narobe direktorji, šefi, zdrav
niki, politiki in drugi pomembneži, gre za zmoto. Kadar ga kaj polo
mijo delavci ali navadni smrtniki, pa gre za napako! Zato pri nas me
nedžerji in oblastniki zmote sprejemajo z razumevanjem, napake pa 
strogo kaznujejo!«

»Saj vseeno, kako rečemo, zmota ali napaka! Tudi šmorn ostane 
šmorn, četudi mu rečemo cesarski praženec!« je odločno dejala Spe
la in si obrisala roke v predpasnik. »Nekaj pa je jasno! Največji šmorn 
je, da imamo v naši tovarni takšnega direktorja. Njegovo imenovanje 
je bila največja zmota in največja napaka hkrati!«

Konec dober, vse dobro
"Maja, kako je bilo v gledališču?"
“Na začetku obupno, nato pa se je vse dobro 

končalo.
“Kaj pa je bilo na začetku tako groznega?” 
“Kar trikrat sem se morala presesti.”
“Ali so te fantje nadlegovali?”
“Nasprotno. Sele tretjič sem sedla poleg pra

vega! ”

Dobro zdravilo
“Kdaj si nehal jecljati?"
“Odkar je žena na seminarju v Ameriki."
“Ali ti je poslala iz tujine kakšno čudežno zdra

vilo?”
“Ne, ne, samo vsak dan jo moram poklicati po 

telefonu v Ameriko ..."

Priboljšek za ženo
“Gospod natakar, prosim, prinesite zvečer v mojo 

sobo šampanjec, zjutraj pa na posteljo dva zajtr
ka. Pa še eno dobro cigaro zame!”

“Morda še kakšen priboljšek za soprogo!" 
“Odlična ideja: prinesite še eno razglednico!"

Priročno darilo
“Dragi učenci! Moram vas opozoriti, da učite

ljice ne smemo sprejemati daril.”
“Gospa učiteljica, mi bi vam takrat, ko bomo 

imeli na šoli novoletno zabavo, radi poklonili sa
mo majhno škatlico ..."

“Kaj pa bo v njej?" 
“Pomirjevalne tablete!"

Ponesrečena želja
“Za rojstni dan ti želim tisto, kar želiš ti meni!” 
“Kako bova pa preživela?"
“Zakaj? ”
“Ker bova oba brez službe!”

Boksar
“Zakaj vaš pes vedno teče v kot, ko zazvoni?" 
“Zakaj pa ne, saj je vendar boksar?”

Čelada
“Žena, kje je moja čelada?" zavpije prostovoljni ga

silec, ko se sredi noči oglasi sirena.
“Podposteljo! ” zavpije žena. “Samo pazi, da ne po- 

liješ! ”

Prefinjen okus
“Marjanca, ali bi me vzela za moža?"
“Ne, ker nisi moj tip, čeprav občudujem tvoj prefi

njen okus in smisel za lepoto.”

Plašč za poljub
“Kje si dobila tako prekrasen krzneni plašč?" 
“Mož mi ga je dal zaradi enega samega francoske

ga poljuba ..."
“Če je to tako preprosto, bi se bila tudi jaz priprav

ljena s tvojim možem po francosko poljubiti.”

“Odlično, kar daj se! Potem bom dobila s1 
en prekrasen krzneni plašč."

Napačno dvorjenje
“Mojca, tako koprnim po tebi. da že tri č'1' 

nisem mogel pojesti niti grižljaja. Če me 1,1 
boš povabila k sebi, bom umrl. Ali se lah^ 
zvečer oglasim?”

“Kaj pa bom s tabo, saj si čisto mlahav1 
mehek?"

Menjava
“Obožujem avtomobile, zato jih zelo rad 

menjujem."
“Oh, to je predrago! Jaz raje menjujem nl 

hove lastnike! ”

Milo za drago
“Draga, kaj bi storila, če bi izvedela, da se 

te prevaral?” ,.
“Hitro bi se pomirila, saj bi se spotim' 

da si mi samo vrnil milo za drago!"

itjlO
Ko dekle sede na klop v parku, pride m' 

klošar. 0j.
“Gospodična, ali se lahko z vami malce P

gram?”
“Ne bodite predrzni!” ,. j
“Zakaj bi bil jaz predrzen, saj ste pr'3 

v mojo posteljo in ne jaz v vašo?!’’
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Perutnina 
prispeva k 
Prepoznavnosti 
Slovenije v Evropi
vatnim Ptuj je bil pred dne 
n'af.nodprtih vrat. Ob tej prilož 
D stl so na obisk povabili tuc 

e sednika države Milana Ku 
na 'n mu predstavili podjetje te 

Ukazali proizvodnjo. "
Ve 0 besedah predsednika uprei 
dr p”1 * * * generalnega direktorj 
njn: 0mana Glaserja so v Perut 
rili'] r letU s prodajo ustva 
ka \/ m'^jarde tolarjev prihod 
des .JXK'jc|ju- ki seje v zadnjer 
ra] e etiu temeljito prestrukturi 

°’je zaposlenih I I92delavce\ 
S|^0v.ih hčerinskih družbah 
32(i c,n‘j' 'n na Hrvaškem, dela š' 
tudi ! naVCCV' Ujetje sodeluj 
V le-,* 'je| utninsko zadrugo Ptuj 
38 .. ei1 Je 217 zadružnikov, ter 
vaškern V ^*oven'i' 'n 36 na Hi

i^a velik del svoje pro 
ske n-e 'zvozi v države Evrop 
ju bi l^1|e 'n v države na območ
ji slovS J|U-8°Slaviie in ic naJveč
ga niCsa ' lzvoznik perutninske

rutnintlh °d 1996 do 2001 Je Pe 
miiij U v razvoj vložila okoli 1()( 
ložbp noy. jttark. Med strateške na 
k-*]0 nova valilnica v Mar 
obrat ’ Prenova predelovalnil 
ttije z V ‘n prenova tehnološke li 
mp,.„ a obdelavo perutninskegi

M ,'n izdelkov-
fere' a.n Kučan je na tiskovni kon 
da n C' P° °8^cdu tovarne dejal 
govi?Stada Perutnina s svojo bla 
cjja? Znamko ena od identitika 
skeiii t0l^k Slovenije v gospodar 
PVr Prostoru ne samo v srednj 

P' in širše, temveč še pose

Živimo v stabilni 
državi

Na novinarsko vprašanje, 
kateri je pomembnejši dosežek 
letos v Sloveniji, je predsednik 
države odgovoril:

“Zame je dosežek to, da nas 
ni letos pretreslo nič zelo pre
tresljivega, medtem ko so se v 
svetu dogajale stvari, ki so bile 
zelo dramatične. Na srečo k 
nam niso pljusknile na drama
tičen način, smo jih pa znali ra
zumeti in se nanje odzivati. 
Slovenija je v tem letu prišla 
na prag za vstop v Evropsko 
unijo. Ce bo šlo vse po pred
videvanjih, bomo imeli nasled
nje leto že roko na kljuki Ev
ropske unije. To pa je tisto, kar 
smo želeli in pričakovali od sa
mostojne države. Če se bo ena
ko zgodilo tudi z Natom, bo 
enajstletna bilanca samostoj
ne slovenske države dobra,” je 
poudaril.

bej na zahtevnem tržišču Evrop
ske unije. To je tudi odgovor na 
neutemeljene bojazni, da bi Slo
venija s svojim vključevanjem v 
Evropsko unijo lahko izgubila 
svojo identiteto. Po Kučanovih 
besedah je namreč tudi gospodar
ska identiteta, ki se kaže v kvali
tetnih blagovnih znamkah, ob kul
turi in jeziku sestavni del nacio
nalne identitete - in k tej prispe
vajo takšna podjetja, kot je Perut
nina.

T. K.

Bo Albert Bob leta 2001?
ledništvo dnevnika Večer

1 letos izbira najizzivalnejšo
s fSel-v ožji izbor je uvrstilo de-
n.. Javno izrečenih misli, med
širini2», “J6 tudi tale Albertova: “V 
Pa ;C/aiskih Podjetjih na Ravnah 
ljajč yečina direktorjev razmiš- 
ne n’ kaIc° bodo jutri kapitalisti,

Pa o tem, kako bodo spelja

li sanacijo.” Bralci Večera bo
do najizzivalnejšo misel izbirali 
do 22. decembra.

Kako poteka glasovanje, si 
lahko ogledate na spletnih stra
neh www.vecer.com.

Predsedniku SKEI želimo, da 
bi se Večerovi bralci ogreli prav 
za njegovo misel.

Bravo, Stane
Kar nekajkrat sem že doživel, 

da se je kdo med znanci šopi
ril, češ da zmore ali da bo sto
ril že na videz nemogočo stvar, 
in prav tolikokrat sem kasneje 
poslušal izgovore, opravičila, 
pojasnila ...

Razen v enem primeru. Sta
ne Zupančič, saj poznate njego
vo hrupnost, je na začetku leta

prostega časa, in tako naprej. 
Spremljali smo njegovo začetno 
vztrajnost in čakali na izgovore. 
Nismo jih dočakali. Nasprotno, do
čakali smo osmi december, ko je, 
otovorjen s pijačo in jedačo, s spo
minskim zvončkom za dobre že
lje, ki je dobil svoje stalno mesto 
na bližnjem hrastu, spremljan s 
harmonikarjem, trobentačem, rag-

dejal, da bo do konca leta šel peš 
z Dola, kjer je doma, na Ajdovš
čino (hrib s koto in spominsko 
knjigo nad dolino Save) kar 
550-krat. To je izračunal pre
prosto s seštevanjem svojih let 
in nadmorske višine hriba.

In je začel vsak dan zjutraj, po
tem tudi proti večeru, pa po dva
krat, pa če je le imel dobro uro

Ijami in vzkliki vsaj dvajsetih pri
jateljev in znancev, skoraj pritekel 
na Ajdovščino. Kar 132.000 met
rov višine razlike v 550 etapah.

Bravo, Stane. Diploma, pokal, 
penina, zastava Sindikata Glosa 
in še kaj so le nebogljen zunanji 
znak tistega, kar čutimo do pri
jatelja, ki je mož beseda.

Doro Hvalica

Festivalni dvorani
Kot nam je povedala Karmen 

Leban, bo Območna organiza
cija ZSSS Ljubljane in okoli
ce letos prvič organizirala sil
vestrovanje v Festivalni dvora
ni. Dosedanjih 21 silvestrovanj 
je bilo v hali A Gospodarske
ga razstavišča, ki po besedah 
Lebanove sedaj ni več primer
no za svečano praznovanje no
vega leta.

V Festivalni dvorani bo pros
tora za 500 udeležencev. Kar
te morajo kupiti na sedežu 
območne organizacije na Par
movi ulici 51. Mize bodo ošte

vilčene. Člani ZSSS bodo za 
karte morali odšteti po 3000 to
larjev.

Kot vsa prejšnja leta tudi le
tos organizator ne ponuja sve
čane večerje, ampak le lepo po
grnjene mize, na katerih si bo
do obiskovalci lahko postregli 
s svojo hrano in pijačo.

Za zabavo bo skrbel Igor Ma
lalan z ansamblom Happy day. 
V ceno vstopnic sta vključena 
tudi polnočni golaž in kavica. 
Za otroke bo posebna soba, v 
kateri jih bo obiskal tudi dedek 
Mraz.
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Avtor:
Rudi
Murn
AMER. 

EKONOMIST, 
NOBELO
VEC 1980

KDOR SE 
UKVARJA 

Z
REKLAMO

IZDELO
VALEC

POHIŠTVA

VOJAŠKI
NASKOK
VODNI
PADEC

ZAPORED
JE TONOV, 
AKORDOV

PONAVLJA
JOČI GLASB. 

MOTIV
STROK. ZA 

ANATOMIJO

PERGAM-
SKI

KRALJ

GRAFIČNA
DEJAVNOST
LUKNJICA 

V KOZI

GR. MIT: 
SMRT, BRAT 

DVOJČEK 
HIPNOSA

PRIPADNIK
ANIMIZMA

KRAJ PRI 
LJUBLJANI

FR. IGR. 
GABIN

LJUDSKO:
KOŠČEK,

GRIZLJAJ

BODALO S 
TRIKOTNIM 

REZILOM

DANES
JAPONSKI FILM
RAŠAMON

REŽISER: O 
KUROSAVVA S ,

NEPREGA- 
ŽEN SNEG

RIBJE
JAJCECE

HRVAŠKI
»PETROL«

PIVO
(ZASTAR.)

TRDA
ŽLITINA
ZELEZA

ETBIN
KRISTAN

BOLEZEN.
ZOZENJE

NEKATERIH
CEVASTIH
ORGANOV

PRISELJE
NEC

LEARTOV 
SIN ULIKS

DEJSTVO, 
DA KAJ JE, 
POVSOD- 

NOST

MESJO V 
JUŽNI 
ITALIJI

SLAVKO
TIRAN

POLNI
URADNI
NASLOV,

NAZIV

ORODJE
ZA

DELANJE
LUKENJ

STAROGR.
DIDAK
TIČNI

PESNIK

LEGEND.
ANGL.
JUNAK
HOOD

ZELO
SUH

ČLOVEK

SPANSKI 
SATIRIK 

(MARIANO 
JOSE DE)

ARGON ŠKODUIV
GLODAVEC
LJUBEZEN.
ŽIVLJENJE

MEJNA 
REKA MED 
HRVAŠKO 

IN BIH

UTRJENI 
PAS OB 
CESTI

POLTON
ZVIŠANI PILOTKA

LARRA, MARIANO JO
SE DE - ŠP. SATIRIK;

UBIKVITETA -
POVSODNOST

SLOV.
PEVKA

(MARTA)

PROSTOR 
SP. ORGA
NIZACIJE ČEKAN

JUTRANJE
KAPLICE

NA
RASTLINAH

MESTO V 
SREDNJI 
FRANCIJI 
(IZ ČRK: 
MIRO)

ZAPORED
NI ČRKI

SESTAVINA
BENCINA

NASA 
PISAVA ZA 

ITAL. 
MESTO 

RAVENNA

POKR. V 
VIETNAMU

GR. MIT; 
NAJGLOB- 
BREZNO 

SPODNJE^ 
SVETA

JERMEN ZA 
VODENJE 

ŽIVALI
VODJA AR
GONAVTOV

TIKANJE,
VIKANJE,

KOSTUMO
GRAFKA

VOGELNIK
TANTAL

PREIZKUS

NEZNAN-
KAV

MATE
MATIKI

POJEDINA
TERMIN

KURIR
ŽARGON;
INTERNI

RANEC

OLIVER
TVVIST

DODATNA
SESTAVINA

IVAN
ZAJC

MIRAN
TEPEŠ

SODOBNIK
ILIROV

LANTAN

TROPSKA 
MLECKOV- 

KA, IZ 
GOMOLJEV

MOKA

ŽENSKA
TEMNIH

LAS

Nagradna 
križanka 
št. 44

KUNI
PODOBNA 

ŽIVAL Z 
DRAGOCEN. 

KRZNOM

ZAPRT
BALKON:

SENČNICA,
UTA

KRAJ
PRI

POREČU

GESLA NAGRADNE KRIŽANKE št. 44 (13. 12. 2001):

1:.....................................................................................................

2:..............................................................................................................................................

3:............................................................................................................

Gesla iz današnje nagradne križanke napišite na označena polja, ‘zre^v 
in pošljite nalepljene na dopisnici na naslov: Zveza svobodnih sindika 
Slovenije, Dalmatinova 4, 1000 Ljubljana, p. p. 97. Tudi tokrat je na£r?ne 
5000 tolarjev, zato ne pozabite napisati svojega točnega naslova in ^aV.^ 
številke. Upoštevali bomo pravilne rešitve, ki bodo prispele do ponedelj 
24. decembra 2001.

til
Pravilna rešitev gesel iz 42. letošnje številke Nove Delavske enot.,'(<!Sto-

1. HELSINKI, 2. FINSKA, 3. SAVNA, 4. JEZERO IN ARI. Nagrado 500U 
larjev prejme Slavica Prah, Papirniška 15, 8270 Krško.


